
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8063
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Τσιάρα, Θ. Λε-

ονταρίδη και Μ. Κεφάλα, σελ. 8083
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γενικό Λύκειο Βύρωνα το Γυµνάσιο Γαλατι-
νής και το Γυµνασιακό Παράρτηµα Εράτυρας Κοζάνης , σελ.
8079, 8087

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει την 16-12-2019, ποινική δικογραφία κατά του τέως
Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας Παύλου Πολάκη και κατά του
τέως Υπουργού Δικαιοσύνης Σταύρου Κοντονή, σελ. 8077

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  8077, 8082, 8084, 8086,
8088, 8089

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 493 έως 519 ,

σελ. 8064 – 8068                       
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

8069 - 8076
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 20 Δεκεµβρίου 2019, σελ. 8077
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων:
i. µε θέµα: «Τραγικές καθυστερήσεις στην απονοµή συντά-

ξεων του Περιφερειακού Καταστήµατος ΕΦΚΑ Θεσσαλίας
(πρώην ΟΓΑ)», σελ. 8077

ii. µε θέµα: «Μετατροπή του επιδόµατος ανεργίας και του
επιδόµατος κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης (ΚΕΑ) (για
όσους δύνανται να εργαστούν) σε επίδοµα εργασίας», σελ.
8079

iii. µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυστέρηση καταβολής
στους δικαιούχους της οικονοµικής ενίσχυσης που υποκαθι-
στά την απώλεια του ΕΚΑΣ», σελ. 8080

iv. µε θέµα: «Υποχρέωση της πολιτείας η παράλληλη στή-
ριξη των παιδιών µε αναπηρία», σελ. 8087

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «ΕΛΓΑ και ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες»,

σελ. 8082
ii. µε θέµα: «Να αποζηµιωθούν οι πληγέντες ελαιοπαραγω-

γοί από την έντονη πρόσφατη χαλαζόπτωση στον Νοµό Ηρα-
κλείου», σελ. 8084

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Οικονοµική ενίσχυση πληµµυροπαθών στην Κι-

νέττα µε µέριµνα και για τις δευτερεύουσες κατοικίες», σελ.
8085

ii. µε θέµα: «Υποχρέωση της πολιτείας η παράλληλη στή-
ριξη των παιδιών µε αναπηρία», σελ. 8087

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8063 – 8089

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8077, 8082, 8084, 8086, 

8088, 8089

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8079, 8082, 8083, 8084, 

8085
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8079, 8080, 8084, 8085, 

8087, 8088, 8089
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 8077, 8078
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8086, 8087, 8088, 8089
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 8077, 8078, 8079, 8080, 

8081
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 8088, 8089
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8080, 8081
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 8082, 8083, 8084
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 8085, 8086, 8087

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8086, 8087, 8088, 8089

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’

Πέµπτη 19 Δεκεµβρίου 2019



Αθήνα, σήµερα στις 19 Δεκεµβρίου 2019, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.46’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-12-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά των ΞΘ’, Ο’, ΟΑ’, ΟΒ’ και ΟΓ’ συνεδριάσεών

του, της 14ης, 15ης, 16ης, 17ης και 18ης Δεκεµβρίου 2019, στις
οποίες περιλαµβάνεται η συζήτηση και ψήφιση του προϋπολογι-
σµού.)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα ακόλου-
θα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’

Πέµπτη 19 Δεκεµβρίου 2019



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

8064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8065



8066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8067



8068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8069



8070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8071



8072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8073



8074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 8075



8076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατ’ αρχάς, πριν προχωρήσουµε στις προγραµµατισµένες για
σήµερα επίκαιρες ερωτήσεις, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Δε-
κεµβρίου 2019:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 323/16-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Δάνεια αγροτών ως φυσικά πρόσωπα και δάνεια µε την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου».

2. Η µε αριθµό 322/12-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Σύµβαση του Ελληνικού Δηµοσίου µε τη
«FRAPORT» Περιφερειακά Αεροδρόµια της Ελλάδας Α.Ε. - Να
κατατεθούν τα έγγραφα της Σύµβασης - Συνθήκες εργασίας
υπαλλήλων Πυροσβεστικής Υπηρεσίας αεροδροµίου Σαντορί-
νης».

3. Η µε αριθµό 334/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ει-
κόνα απόλυτης υποβάθµισης και εγκατάλειψης στο όρος Αιγά-
λεω».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 324/16-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικολάου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Κινητοποιήσεις ενάντια στα Βιοµηχανικά
Αιολικά Πάρκα στις Κυκλάδες».

2. Η µε αριθµό 335/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Παρά-
νοµη καταγραφή και αποθήκευση του υλικού καµερών των σταθ-
µών του µετρό».

3. Η µε αριθµό 325/16-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Ακύρωση ορίων οικισµών του Πηλίου».

4. Η µε αριθµό 336/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Ανησυχία και ερωτήµατα σχετικά µε την πορεία
των διαδικασιών της ανέγερσης του νέου δικαστικού µεγάρου
στο Ηράκλειο».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1297/15-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Ενίσχυση της ίδρυσης και λειτουργίας ενεργει-
ακών κοινοτήτων».

2. Η µε αριθµό 1946/14-11-2019 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Ενεργειακή αναβάθµιση κτηρίων του δηµόσιου
τοµέα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις προγραµµατισµένες να
συζητηθούν σήµερα επίκαιρες ερωτήσεις µόνο µία δεν θα συζη-
τηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Πρόκειται για την έκτη µε αριθµό
332/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Να ξεκινήσουν

επιτέλους οι διαδικασίες υλοποίησης του Σχεδίου Χωρικής και
Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ) Δήµου Μίνωα
Πεδιάδας».

Τόσο γι’ αυτές που θα συζητηθούν όσο και γι’ αυτή που δεν
θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας, υπάρχει η σχετική επιστολή
από τον Γραµµατέα της Κυβέρνησης.

Ξεκινούµε, λοιπόν, µε τη δεύτερη µε αριθµό 320/10-12-2019
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Τραγικές καθυ-
στερήσεις στην απονοµή συντάξεων του Περιφερειακού Κατα-
στήµατος ΕΦΚΑ Θεσσαλίας (πρώην ΟΓΑ)».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Μηταράκης.

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σχολιάσω ότι είναι ένα θέµα που

θεωρώ ότι δεν θα έπρεπε καν να έρθει στη Βουλή µε επίκαιρη
ερώτηση. Θεωρώ ότι στο 2015 θα έπρεπε να έχουµε κατακτήσει
πλέον τον αυτοµατισµό, ώστε οι συντάξεις, τόσο λόγω γήρατος
όσο και λόγω θανάτου, οι συντάξεις χηρείας, να παραδίδονται
έτσι ακριβώς όπως πρέπει στον κόσµο και µέσα σε ένα εύλογο
χρονικό διάστηµα, που δεν θα ξεπερνάει το δίµηνο, όπως γίνεται
σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες της Ευρώπης. Παρ’ όλα αυτά,
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε είναι πάρα πολλά και νο-
µίζω ότι δεν αφορούν µόνο την εκλογική µου περιφέρεια, τον
Νοµό της Λάρισας, αλλά και όλη την Ελλάδα.

Στο Περιφερειακό Κατάστηµα ΕΦΚΑ Θεσσαλίας τα πράγµατα
είναι πολύ δύσκολα, τα αιτήµατα είναι πάρα πολλά και δυστυχώς
δεν ικανοποιούνται. Και όχι µόνο δεν ικανοποιούνται, αλλά τα µε-
γέθη του χρόνου, τα οποία έχουµε αυτή τη στιγµή, είναι δυστυ-
χώς απογοητευτικά, αποτρεπτικά για κάθε πολίτη να θεωρεί ότι
κατοικεί σε έναν τόπο ευνοµούµενο, που του αποδίδει -ανταπο-
δοτικά- αυτά που όλα τα χρόνια της ζωής του, που εργαζόταν,
έχει καταβάλει ο ίδιος. 

Έτσι, λοιπόν, για τις συντάξεις γήρατος έχουµε πάνω από ένα
έτος καθυστερήσεις, ενώ για τις συντάξεις χηρείας «σπάτε την
µπάνκα» µε δυόµισι έτη καθυστερήσεις. Μάλιστα, αυτή τη στιγµή
έχουµε αιτήµατα τα οποία εξετάζονται από τον Αύγουστο του
2017. Όπως αντιλαµβάνεστε, το θέµα είναι εξαιρετικά σοβαρό
και δεν χωρά καµµία κωλυσιεργία. 

Περιµένουµε, και περιµένουν πολλοί, κύριε Υπουργέ, να σας
ακούσουν σήµερα και να δούµε τι έχετε να µας πείτε και ποιο
είναι το σχέδιό σας για να αντιµετωπίσετε αυτό το µείζονος ση-
µασίας ζήτηµα, µε την υπενθύµιση ότι πρόκειται κατά µέσο όρο
για ανθρώπους οι οποίοι έχουν ελάχιστο εισόδηµα. Και αυτό
είναι κάτι που έχει σηµασία και θα το αναλύσω στη δευτερολογία
µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κυρία συνάδελφε, για τον σεβασµό του χρόνου. 
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Μηταράκη, έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει την 16-
12-2019, ποινική δικογραφία κατά του τέως Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Υγείας Παύλου Πολάκη και κατά του τέως Υπουργού
Δικαιοσύνης Σταύρου Κοντονή. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-

κών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτησή σας

για τον ΕΦΚΑ Θεσσαλίας, µία ερώτηση που είχα απαντήσει και
την προηγούµενη εβδοµάδα στην Ολοµέλεια επ’ αφορµή ερώ-
τησης της κ. Ασηµίνας Σκόνδρα. Πράγµατι γνωρίζουµε την κα-
τάσταση που επικρατεί.

Στην πρωτολογία σας επιλέξετε -και σας ευχαριστώ ιδιαίτερα
γι’ αυτό- να θέσετε το θέµα λίγο πιο γενικά για τη λειτουργία του
ΕΦΚΑ. Θα απαντήσω, λοιπόν, επί του προφορικού σας ερωτήµα-
τος. 

Πράγµατι ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης ήταν ενι-
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αίος µόνο στα χαρτιά. Τον Δεκέµβριο του 2016 άλλαξαν όλες τις
ταµπέλες στα παλιά κτήρια, µπήκε αυτό το νέο λογότυπο που
έλεγε «ΕΦΚΑ», αλλά µέχρι εκεί. Συνεχίζουν να λειτουργούν είκοσι
τρία διαφορετικά πληροφοριακά συστήµατα, τα οποία δεν επι-
κοινωνούν µεταξύ τους, κάτι που δηµιουργεί µεγάλα προβλή-
µατα σε αιτήµατα συνταξιοδότησης, όπου ο συνταξιούχος είχε
δουλέψει πέρα της µίας εργασίας, είχε δηλαδή περισσότερα από
ένα ταµεία. Στην περίπτωση αυτή πρέπει τα ταµεία να επικοινω-
νήσουν µεταξύ τους ακόµα χειρόγραφα, κάτι που δηµιουργεί κα-
ταφανώς τεράστιες καθυστερήσεις. 

Υποτίθεται -βάσει του νόµου Κατρούγκαλου- ότι µέχρι 31-3-
2017 έπρεπε να έχει εκδοθεί µε µορφή προεδρικού διατάγµατος
ο ενιαίος κανονισµός παροχών, ώστε να υπάρχουν ενιαίοι κανό-
νες οι οποίοι πέραν του θέµατος της ασφαλιστικής δικαιοσύνης
θα επιτάχυναν τις διαδικασίες. Αυτό ακόµα δεν έχει γίνει, µε απο-
τέλεσµα, όπως παρουσίασε σε απάντηση γραπτής ερώτησης ο
Υπουργός κ. Βρούτσης, να κληρονοµήσουµε ένα εκατοµµύριο
πενήντα έξι χιλιάδες εκκρεµή συνταξιοδοτικά αιτήµατα. Πρόκει-
ται για αιτήµατα εκδόσεως συντάξεων, για αιτήµατα εκδόσεως
προσωρινών συντάξεων και για αιτήµατα επανυπολογισµών.
Αυτό είναι που βρήκαµε. 

Βρήκαµε, λοιπόν, έναν οργανισµό ο οποίος δεν ήταν καθόλου
προετοιµασµένος για την ενοποίηση. Στόχος του 2020 είναι ο
ΕΦΚΑ να γίνει e-ΕΦΚΑ, ηλεκτρονικός. O στόχος µας το 2020 να
γίνει ο ψηφιακός µετασχηµατισµός. Οι συντάξεις πρέπει πλέον
να εκδίδονται αυθηµερόν. Είναι η ίδια µετάβαση, κυρία συνά-
δελφε, που έκανε τα προηγούµενα χρόνια το Υπουργείο Οικονο-
µικών. Σας θυµίζω ότι παλιά συµπληρώναµε ένα χειρόγραφο για
τη φορολογική δήλωση, περιµέναµε ουρά στα ταχυδροµεία και
πήγαιναν στο ΚΕΠΥΟ, όπου δακτυλογραφούσαν τα στοιχεία των
χειρόγραφων φορολογικών δηλώσεων για να έρθει ταχυδροµικά
µετά από µήνες το εκκαθαριστικό. 

Προχωράµε µια αντίστοιχη διαδικασία αυτοµατοποίησης που
έγινε στο Υπουργείο Οικονοµικών, στο Υπουργείο Εργασίας, το
σύστηµα «ΑΤΛΑΣ»- ψηφιακή σύνταξη και έχουµε βάλει συγκεκρι-
µένους στόχους: Το καλοκαίρι του 2020 να εκδίδουµε το 1/3 των
συντάξεων αυθηµερόν, ξεκινώντας από ευαίσθητες συντάξεις,
όπως πολύ καλά αναφέρατε στην πρωτολογία σας, τις συντάξεις
χηρείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και το καλοκαίρι του 2021 θα φτάσουµε σε ποσοστό 90% να
εκδίδεται αυθηµερόν. 

Πάντα θα υπάρχει ένας αριθµός συντάξεων -κυρίως αυτών
που έχουν εργασία και στο εξωτερικό, σε άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης- που θα απαιτείται µια αλληλογραφία. Αλλά
αν το 90% αυτών βγαίνει αυτόµατα, αντιλαµβάνεστε ότι και το
υπόλοιπο 10% θα βγαίνει και αυτό ταχύτατα. 

Αυτοί είναι οι στόχοι µας για το 2020 και το 2021.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.

Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, είναι εξαιρετικά εν-

διαφέροντα αυτά που ακούσαµε και για ένα σύστηµα ψηφιακού
µετασχηµατισµού όλου του συστήµατος. Φυσικά και είναι ενδια-
φέρον και φυσικά το ακούµε µε πολύ µεγάλη προσοχή, αναµέ-
νοντας, βεβαίως, τα αποτελέσµατα αυτού του προγράµµατός
σας που έχει ξεκινήσει παλιότερα βέβαια -δεν είναι κάτι που φέρ-
νετε τώρα- καθώς καθυστέρησε και πάµε για την ολοκλήρωση. 

Κοιτάξτε, όµως, αυτό που µας λέτε τελικά είναι ότι το καλο-
καίρι του 2021 θα αναµένουµε για την ικανοποίηση του 90% των
αιτηµάτων συντάξεων. Αυτό είναι µια απάντηση που µας δίνετε
σχεδιασµού ολοκληρωµένης αντιµετώπισης του προβλήµατος
και λοιπά. Και το αντιλαµβάνοµαι αυτό. Είναι µια πολιτική θέση,
είναι µια εξαγγελία. Τη χαιρετίζουµε, λοιπόν. Καλώς να έρθει και
ας είναι το καλοκαίρι του 2021. Μέχρι τότε όµως τι; 

Θα πρέπει να µας πείτε και ποιος είναι ο βραχυπρόθεσµος και
µεσοπρόθεσµος σχεδιασµός σας. Τι θα κάνετε µε όλα αυτά τα
αιτήµατα, το ένα εκατοµµύριο πενήντα έξι χιλιάδες που αναφέ-
ρατε από αιτήµατα µέχρι το καλοκαίρι του 2021; 

Και να σας πω γιατί το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, και δεν σας

κάνω αντιπολίτευση, αλλά σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε.
Πρέπει να συµφωνήσουµε από ποιο σηµείο πολιτικής αφετηρίας
σκέψης έχουµε και ξεκινάµε. Εάν θεωρούµε ότι ο κοινωνικός χα-
ρακτήρας της σύνταξης διαφυλάσσεται µε τον τρόπο αυτό, πα-
ραπέµποντας τους ανθρώπους το καλοκαίρι του 2021, τότε δεν
θα συµφωνήσουµε, τότε θα είµαστε πολύ µακριά στο σκεπτικό
µας.

Θα πρέπει, λοιπόν, και οι δύο πλευρές θα συµφωνήσουν ότι
εδώ υπάρχει ζήτηµα που χρειάζεται ειδικό χειρισµό, ειδικά στις
συντάξεις χηρείας. Είναι ένας άνθρωπος που πενθεί, ένας άν-
θρωπος που έχει χάσει τον άνθρωπό του, ένας άνθρωπος που
περιµένει. Χρειάζεται συναίσθηµα και ενσυναίσθηση. Αυτή την
ενσυναίσθηση, λοιπόν, σε πολιτικό προγραµµατισµό εσείς πώς
την αντιλαµβάνεστε; Τι θα κάνετε µέχρι τότε; 

Βεβαίως θέλω µου απαντήσετε και σε ό,τι αφορά τη Λάρισα
και τη Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ, γιατί κουβέντα δεν άκουσα γι’
αυτό. Να µας πείτε, γιατί εµείς έχουµε σπάσει και τον µέσο όρο,
τον έχουµε ξεπεράσει. Γι’ αυτό και σας έφερα σήµερα την ερώ-
τηση εδώ, λέγοντας ξανά ότι δεν θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να
υπάρχουν τέτοια ερωτήµατα. Θα έπρεπε να είναι αυτοµατοποι-
ηµένα και λυµένα δυστυχώς εκ των προτέρων. 

Περιµένω να ακούσω τον βραχυπρόθεσµο σχεδιασµό, για το
πώς θα αντιµετωπίσετε µέχρι το καλοκαίρι του 2021 όλους αυ-
τούς τους ανθρώπους που περιµένουν από εσάς. Και µε την
υπενθύµιση για άλλη µια φορά ότι είναι άνθρωποι µε πολύ χα-
µηλά εισοδήµατα, άνθρωποι δηλαδή που ζουν απ’ αυτό. Δεν είναι
το δωράκι τους. Είναι η ίδια τους η ζωή. 

Σε αυτούς, λοιπόν, τι απαντάτε; Πώς θα τη βγάλουν αύριο και
µέχρι το καλοκαίρι του 2021; Γιατί κάποιοι είναι και σε χρόνο που
δεν ξέρουν αν θα υπάρχουν το καλοκαίρι του 2021. Συνεπώς, η
ενσυναίσθηση έχει σχέση και µε αυτό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-

κών Υποθέσεων): Κυρία συνάδελφε, πολύ σωστά κάνατε και
προτάξατε την κοινωνική ιδιαιτερότητα και ευαισθησία που πρέ-
πει να δείξει η πολιτεία στις συντάξεις χηρείας και γι’ αυτό ο στό-
χος µας για συντάξεις χηρείας δεν είναι το 2021, αλλά το 2020,
δηλαδή σε επτά µήνες από σήµερα να µπορούµε να εκδίδουµε
τα αιτήµατα συντάξεων χηρείας αυθηµερόν µέσω του συστήµα-
τος «ΑΤΛΑΣ»- ψηφιακή σύνταξη.

Πολύ σωστά όµως επισηµάνατε και σας ευχαριστώ και γι’ αυτό
ότι καλός ο στόχος του 2020 και του 2021, αλλά τι κάνουµε µέχρι
τότε. Έχουµε προχωρήσει σε έναν αριθµό ενεργειών.

Κατ’ αρχάς, να σας πω ότι ανακοινώσαµε στις 16 Δεκεµβρίου
την τελική εφαρµογή των δράσεων για την αντιµετώπιση του χρό-
νιου προβλήµατος της δυσχερούς εξυπηρέτησης των αγροτών,
ένα θέµα για το οποίο η Κυβέρνηση δείχνει ιδιαίτερη ευαισθησία
και είναι εδώ και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Βορίδης.

Στόχος µας είναι εντός του πρώτου τετραµήνου του 2020 να
αναβαθµίσουµε την εξυπηρέτηση τετρακοσίων ογδόντα επτά χι-
λιάδων αγροτών και εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδων προστατευό-
µενων µελών, από τα επτά περιφερειακά σηµεία που λειτουρ-
γούν σήµερα να γίνουν πενήντα τέσσερα και να φτάσουµε σε
δεύτερο χρόνο στα εκατόν δεκαεννέα σηµεία εξυπηρέτησης.

Αποσκοπούµε στον περιορισµό των αναίτιων µετακινήσεων
εκατοντάδων χιλιοµέτρων που κάνουν µέχρι σήµερα οι αγρότες,
αποκεντρώνουµε τις υπηρεσίες του πρώην ΟΓΑ και χρησιµοποι-
ούµε την ηλεκτρονική τεχνολογία όπου είναι εφικτό. Ξεκινήσαµε
µε την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας. Πιλοτική εφαρµογή θα
γίνει στη Λαµία και από τον Ιανουάριο θα µπορούµε να σας ενη-
µερώνουµε και για το πώς πάνε αυτές οι νέες πρωτοβουλίες.

Προχωράµε σε διακόσιες ενενήντα προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ
στον ΕΦΚΑ. Χρειαζόµαστε περισσότερο κόσµο για να µπορέ-
σουµε να επιταχύνουµε την έκδοση συντάξεων και για αυτόν τον
στόχο έχουµε, µε τροπολογία που ψηφίστηκε πρόσφατα στη
Βουλή, περιορίσει τις µετακινήσεις στην κινητικότητα από τον
ΕΦΚΑ και µεταφέρουµε περισσότερους εργαζόµενους από διά-
φορες υπηρεσίες του ΕΦΚΑ στις οµάδες που εκδίδουν συντά-
ξεις.
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Πιο συγκεκριµένα, για τη Θεσσαλία, η διοίκηση του ΕΦΚΑ προ-
χώρησε στην έκδοση αποφάσεων µεταφοράς αρµοδιοτήτων από
το Περιφερειακό Τµήµα Αγροτών Θεσσαλίας σε λοιπές περιφε-
ρειακές υπηρεσίες του ΕΦΚΑ, ώστε να αποσυµφορηθεί η πα-
ρούσα κατάσταση. Επίσης, µε αποφάσεις του διοικητή του ΕΦΚΑ
µεταφέρθηκαν αυτές οι αρµοδιότητες στους προϊσταµένους δι-
εύθυνσης των Περιφερειακών Υποκαταστηµάτων Μισθωτών
Καρδίτσας, Λάρισας και Μαγνησίας και των Τοπικών Υποκατα-
στηµάτων Μισθωτών Λάρισας και Τρικάλων. Εκεί µεταφέραµε
όλα τα αιτήµατα έκδοσης απόφασης υπαγωγής στην ασφάλιση,
µεταβολές στοιχείων µητρώου, απόδοση εξόδων κηδείας, επιδο-
µάτων κυοφορίας, τοκετού, επιδοµάτων λοχείας αλλά και απο-
φάσεων διακοπής από την ασφάλιση.

Δεν περιµένουµε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Είναι η από-
λυτη προτεραιότητα να γίνει ο ΕΦΚΑ e-ΕΦΚΑ, αλλά στο µεσοδιά-
στηµα κινούµαστε αποφασιστικά για να επιταχύνουµε την
έκδοση των σχετικών αποφάσεων. Αντιλαµβανόµαστε την πολύ
δύσκολη κατάσταση την οποία µας κληρονόµησε ο ΣΥΡΙΖΑ στον
ΕΦΚΑ. Ενοποίηση έγινε µόνο στα χαρτιά. Μας άφησαν ένα εκα-
τοµµύριο εκκρεµότητες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, είκοσι
τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γενικό Λύκειο του Βύρωνα.

Καλώς ήλθατε στη Βουλή, παιδιά και καλές γιορτές!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 329/17-12-2019 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μετατροπή του
επιδόµατος ανεργίας και του επιδόµατος κοινωνικού εισοδήµα-
τος αλληλεγγύης (ΚΕΑ) (για όσους δύνανται να εργαστούν) σε
επίδοµα εργασίας».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση αφορά ένα σοβαρό θέµα, που άπτεται, βεβαίως,

του ζητήµατος της αντιµετώπισης της φτώχειας και ιδιαίτερα της
ακραίας φτώχειας, αλλά έχει να κάνει και µε τον τρόπο που αν-
τιλαµβάνεται το Υπουργείο, η Κυβέρνηση, η πολιτεία ευρύτερα,
τη διασφάλιση του ελάχιστου εγγυηµένου επιπέδου διαβίωσης,
όπως και πρόσφατα διασφαλίστηκε ως υποχρέωση της πολιτείας
µέσα από τη σχετική διάταξη του Συντάγµατος που ψήφισαν οι
περισσότερες πολιτικές δυνάµεις, αν όχι όλες.

Δυστυχώς το 2014 -το «δυστυχώς» πάει στο παρακάτω- δηµι-
ουργήσαµε τον θεσµό του εγγυηµένου κοινωνικού εισοδήµατος,
ο οποίος είχε τρεις πυλώνες: Την οικονοµική ενίσχυση για να
µπορούν να σταθούν στα πόδια τους οι αδύναµοι, αυτοί που θα
βρεθούν σε δύσκολη κατάσταση και, ταυτόχρονα, τη διασφάλιση
της πρόσβασης στα βασικά κοινωνικά αγαθά και, κυρίως, την
έναρξη µιας διαδικασίας εργασιακής επανένταξης. Δεν αναφέ-
ροµαι ως προς την εργασιακή επανένταξη σε αυτούς που δεν
µπορούν να εργαστούν, τα άτοµα µε αναπηρία ή ηλικιωµένους,
που, πραγµατικά, θα έχουν και πρέπει να έχουν τη στήριξη της
πολιτείας µε διάφορους τρόπους και από διάφορες πλευρές, κοι-
νωνικοασφαλιστικό σύστηµα αλλά και κοινωνική προστασία.

Δυστυχώς -εδώ είναι το «δυστυχώς»- το 2015 η νέα κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ τότε πετσόκοψε το εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα
και το κράτησε µόνο ως επίδοµα και, µάλιστα, το ονόµασε και
ΚΕΑ και συνέχισε από τότε να δίνει το επίδοµα, την οικονοµική
ενίσχυση -και καλά έκανε- για τους οικονοµικά αδύναµους και
φτωχοποιηµένους, βεβαίως, από την ίδια την πολιτική η οποία
ακολουθούταν και ενισχύθηκε εκείνο το διάστηµα µε την υπερ-
φορολόγηση, αλλά ξέχασαν και τον δεύτερο και, κυρίως, τον
τρίτο πυλώνα. Η εργασιακή επανένταξη είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικός πυλώνας.

Και το ερώτηµά µου προς εσάς, κύριε Υπουργέ, που συνεχί-
ζετε την πεπατηµένη του ΣΥΡΙΖΑ είναι: Επιτέλους, θα επαναφέ-
ρετε τον πυλώνα της εργασιακής επανένταξης µέσα στον θεσµό
του εγγυηµένου εισοδήµατος; Και παράλληλα µε αυτό, µήπως

πρέπει να εξετάσετε συνολικά το θέµα επίδοµα ανεργίας και επί-
δοµα κοινωνικής αλληλεγγύης για αυτούς που µπορούν και θέ-
λουν να εργαστούν να µετατρέπεται σε επίδοµα εργασίας, µέσα
από έναν απλό µηχανισµό -µε την «κοινωνική επιταγή» είναι θε-
σµοθετηµένα όλα αυτά- προκειµένου να εργαστούν και στον
ιδιωτικό τοµέα αλλά και σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
της αυτοδιοίκησης και του δηµοσίου; Αυτό είναι το ερώτηµά µας.

Το ερώτηµά µου προς εσάς, κύριε Υπουργέ, που συνεχίζετε
την πεπατηµένη του ΣΥΡΙΖΑ είναι: Επιτέλους, θα επαναφέρετε
τον πυλώνα της εργασιακής επανένταξης µέσα στον θεσµό του
εγγυηµένου εισοδήµατος; Και, παράλληλα µε αυτό, µήπως πρέ-
πει να εξετάσετε συνολικά το θέµα επίδοµα ανεργίας και επίδοµα
κοινωνικής αλληλεγγύης για αυτούς που µπορούν και θέλουν να
εργαστούν να µετατρέπεται σε επίδοµα εργασίας, µέσα από
έναν απλό µηχανισµό -µε την «κοινωνική επιταγή» είναι θεσµοθε-
τηµένα όλα αυτά- προκειµένου να εργαστούν και στον ιδιωτικό
τοµέα αλλά και σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, της αυτο-
διοίκησης και του δηµοσίου; Αυτό είναι το ερώτηµά µας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-

κών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, σας ευχαριστώ για µία
από τις πιο ενδιαφέρουσες ερωτήσεις που έχουµε συζητήσει
στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο. Πράγµατι το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα ήταν µία πολύ σηµαντική πρωτοβουλία της
κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου το 2014. Έδειξε την κοινωνική
ευαισθησία της τότε κυβέρνησης, εφαρµόζοντας ένα σύγχρονο
σύστηµα, µία σύγχρονη µεθοδολογία στήριξης των οικονοµικά
ασθενέστερων. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποιος ήταν Υφυπουργός τότε;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Υφυπουργός τότε ήσασταν εσείς, άρα η δικιά
σας συµβολή στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα ήταν καταλυ-
τική. Και, πράγµατι, όπως σωστά το περιγράψατε, αφού το θυ-
µάστε από τότε, περιλάµβανε τρεις πυλώνες.

Ο τρίτος πυλώνας, η στήριξη της ένταξης στην αγορά εργα-
σίας, δεν εφαρµόστηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση. Η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αντιµετώπισε µε ιδεοληψία από την πρώτη
στιγµή το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και ήρθε τελικά και το
εφάρµοσε κουτσουρεµένο, µε τη µεγάλη ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση του άλλαξε το όνοµα. Το είπε κάπως αλλιώς, για να µη θυ-
µίζει το νοµοθέτηµα της κυβέρνησης Σαµαρά. Αυτή ήταν η ου-
σιαστική πολιτική που πήγε να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα της κοι-
νωνικής προστασίας. 

Από εκεί και πέρα, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη όπως ξέρετε,
προχώρησε στη συνταγµατική κατοχύρωση του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, ώστε να αποτελέσει βασικό στοιχείο του
κράτους αλληλεγγύης.

Είναι πρόθεση της Κυβέρνησης να ενεργοποιήσουµε τον τρίτο
πυλώνα. Ως τον Οκτώβριο του 2019 υλοποιήθηκε ένα πιλοτικό
πρόγραµµα διασύνδεσης των ωφελούµενων του ΚΕΑ µε τον
τρίτο πυλώνα του προγράµµατος. Για την υλοποίηση αυτού του
πιλοτικού προγράµµατος συνεργάστηκαν οι υπηρεσίες του Υ-
πουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, του ΟΑΕΔ, της
ΗΔΙΚΑ, των κοινωνικών υπηρεσιών και των κέντρων κοινότητας
σε τριάντα δύο πιλοτικούς δήµους. Δύο χιλιάδες εξακόσιοι εβδο-
µήντα τέσσερις ωφελούµενοι κλήθηκαν να συµµετάσχουν στο πι-
λοτικό πρόγραµµα. Ήταν εγγεγραµµένοι άνεργοι στο µητρώο
του ΟΑΕΔ και ανήκαν σε δύο ηλικιακές οµάδες: είκοσι πέντε έως
τριάντα ετών και σαράντα έως σαράντα τεσσάρων ετών. 

Μετά την ολοκλήρωση αυτού του πιλοτικού προγράµµατος,
πριν από δύο µήνες, βρίσκεται σε εξέλιξη η αξιολόγηση και ο
ανασχεδιασµός της διαδικασίας διασύνδεσης των ωφελούµενων
µε τον τρίτο πυλώνα του προγράµµατος, εν όψει καθολικής
εφαρµογής αντίστοιχων δράσεων διασύνδεσης των ωφελούµε-
νων µε τον τρίτο πυλώνα σε όλους τους δήµους της χώρας από
φέτος, από το έτος που µας έρχεται από το 2020. 

Σε ό,τι αφορά στις δράσεις της µετατροπής του επιδόµατος
ανεργίας σε επίδοµα εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα, ο ΟΑΕΔ υλο-
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ποιεί πρόγραµµα που αφορά την επιχορήγηση επιχειρήσεων και
γενικά εργοδοτών για την απασχόληση σε θέσεις εργασίας πλή-
ρους απασχόλησης µέσω του προγράµµατος «Επιταγή επανέν-
ταξης στην αγορά εργασίας». Θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της εργασιακής επανένταξης πρέπει

να µπει σε προτεραιότητα και πρέπει να µπει σε προτεραιότητα
για δύο κυρίως λόγους. Ο πρώτος λόγος αφορά τους ίδιους
τους αδύναµους ανθρώπους, οι οποίοι µε την ένταξή τους στο
πρόγραµµα της οικονοµικής ενίσχυσης και την απαγόρευση που
υπάρχει να κάνουν έστω κι ένα µεροκάµατο παγιδεύονται και
αναγκάζονται να ζήσουν µε τα 200 ευρώ. Αυτό σηµαίνει χαµηλές
προσδοκίες και µείωση του βιοτικού επιπέδου τους συνεχώς.
Συµβιβάζονται µε ένα χαµηλό βιοτικό επίπεδο και ταυτόχρονα
βεβαίως αποκόπτονται κοινωνικά και εργασιακά. Αυτό ονοµάζε-
ται «παγίδα φτώχειας». Είναι αποτέλεσµα της µετατροπής του
εγγυηµένου εισοδήµατος σε ένα απλό επίδοµα.

Τι θα πρέπει να γίνει; Θα πρέπει να απλοποιηθεί η όλη διαδι-
κασία, διότι έχει υπάρξει αξιολόγηση. Και το 2015, στο πιλοτικό
πρώτο πρόγραµµα που λειτούργησε για έξι µήνες έχει γίνει η
αξιολόγηση και στο δεύτερο στο οποίο αναφερθήκατε. Η δηµι-
ουργία αυτού του εγγυηµένου εισοδήµατος δεν ήταν µία γρα-
φειοκρατική διαδικασία πέντε ανθρώπων στο Υπουργείο –θύµισε
και ο κ. Βορίδης ότι είχα την ευθύνη τότε- αλλά ήταν µε όλους
τους κοινωνικούς φορείς και κυρίως µε τους επιστηµονικούς και
αυτούς που είχαν εµπειρία. Η Παγκόσµια Τράπεζα έπαιξε σηµαν-
τικό ρόλο γιατί µας µετέφερε την εµπειρία από τα άλλα κράτη,
αλλά ταυτόχρονα αν ρωτήσετε σήµερα την Παγκόσµια Τράπεζα,
θα σας πει ότι πήρε εµπειρία από την Ελλάδα, γιατί της δώσαµε
µία διαφορετική οπτική που έχει να κάνει ακριβώς µε αυτόν τον
πυλώνα της εργασιακής επανένταξης, το οποίο δεν ήταν κατο-
χυρωµένο στις υπόλοιπες χώρες.

Υπάρχουν προτάσεις συγκεκριµένες, κύριε Υπουργέ. Πρώτα
απ’ όλα θα πρέπει να µπορεί ο δικαιούχος του ΚΕΑ, αυτός που
λαµβάνει το επίδοµα, να κάνει και ένα και δύο και πέντε µεροκά-
µατα τον µήνα. Πρέπει να µπορεί να εργάζεται χωρίς να του κό-
βεται το επίδοµα. Αυτό το είχαµε προβλέψει στην αρχική από-
φαση -την οποία θα σας καταθέσω ή θα σας πω το νούµερο για
να τη βρείτε- προκειµένου να µην αποκόπτεται κοινωνικά και
σιγά-σιγά µε την επαφή ξανά µε την εργασία, να µπορέσει, βε-
βαίως, να επανενταχθεί και µέσα από τη φυσιολογική διαδικασία
η οποία, ούτως ή άλλως, µπορεί να λειτουργήσει.

Άρα, λοιπόν, να µη λαµβάνεται υπ’ όψιν ένα ύψος εισοδήµατος
από ηµεροµίσθια, ούτως ώστε να µην κόβεται το επίδοµα για ένα
διάστηµα.

Το δεύτερο είναι να µετατρέπεται µετά από αίτησή του το επί-
δοµα του ΚΕΑ, αυξανόµενο, σε κοινωνική επιταγή, την οποία την
παίρνει ανά χείρας. Με αυτήν την επιταγή, η οποία έχει αντίκρι-
σµα σε επιχειρήσεις που έχουν δηλώσει ότι θέλουν να µπουν στο
πρόγραµµα, µε έναν απλό τρόπο θα µπορεί να εργαστεί στην επι-
χείρηση, η οποία για ένα διάστηµα θα λαµβάνει αυτήν την ενί-
σχυση και θα προσφέρει πλήρη απασχόληση στον άνθρωπο που
θέλει και µπορεί να εργαστεί, ούτως ώστε να φύγει από αυτήν
την κατάσταση στην οποία οδηγήθηκε λόγω της αδυναµίας.

Κοιτάξτε, τα προβλήµατα του συστήµατος δεν ήταν µόνο µέσα
στην κρίση. Μέσα στην κρίση οξύνθηκαν. Το σύστηµα παράγει
φτώχεια ούτως ή άλλως. Ιδιαίτερα, µάλιστα, αν έχουµε πολιτικές
που φτωχοποιούν τα µικροµεσαία στρώµατα, αυτό θα συνεχι-
στεί. Η αξία του, δηλαδή, δεν ήταν µόνο για να αντιµετωπίσουµε
τα µεγάλα προβλήµατα από την κρίση. Είναι διαχρονική.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ να εφαρµόσετε επιτέλους τον τρίτο
πυλώνα της εργασιακής επανένταξης, σε συνδυασµό βεβαίως
και µε αυτούς οι οποίοι µπαίνουν στο φάσµα της ανεργίας και
είναι στο ταµείο της ανεργίας, χωρίς να χρειάζεται να µπουν και
στο ΚΕΑ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μηταράκη, ορί-

στε, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-

κών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ επίσης και για την πολύ ενδια-
φέρουσα δευτερολογία σας, κύριε Κεγκέρογλου. Οι Πέµπτες
έχουν γίνει «η ώρα του Κεγκέρογλου» από τις πολλές ερωτήσεις
που µας ρωτάτε, αλλά είναι πολύ ενδιαφέρων ο διάλογος που
κάνουµε σήµερα για το θέµα της επανένταξης στην αγορά ερ-
γασίας.

Πράγµατι, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στηρίχθηκε σε µία επιδοµατική
πολιτική, η οποία ουσιαστικά δεν είχε στόχο να στηρίξει τους
ασθενέστερους, αλλά είχε στόχο να δηµιουργήσει µία γενιά επι-
δοµατούχων, τραβώντας όλη την ελληνική κοινωνία προς τα
κάτω, ενώ στόχος µας πρέπει να είναι να δώσουµε ευκαιρίες σε
όλους για να ανέβει όλη η ελληνική κοινωνία προς τα πάνω. Αυτή
είναι η µεγάλη διαφορά της φιλελεύθερης πολιτικής της Νέας
Δηµοκρατίας, σε σχέση µε την πολιτική που ακολούθησε η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Ως προς το θέµα της επανένταξης στην αγορά εργασίας, προ-
χωράµε σε ενεργητικές πολιτικές. Θέλω να σας θυµίσω ότι πριν
από λίγες µέρες ο Υπουργός Εργασίας κ. Ιωάννης Βρούτσης πα-
ρουσίασε το πρόγραµµα «REBRAIN GREECE», για να δώσει στή-
ριξη στον ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να επιστρέψουν νέοι
επιστήµονες από το εξωτερικό,

Άρα η λογική του τρίτου πυλώνα, η οποία νοµοθετήθηκε από
την προηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, είναι στο πλαί-
σιο αυτού που θέλουµε να κάνουµε.

Συγκεκριµένα θέλω να σας πω -αυτό που ξεκίνησα και πριν-
ότι ο ΟΑΕΔ υλοποιεί ένα τέτοιο πρόγραµµα και δικαιούχοι της
επιταγής επανένταξης στην αγορά εργασίας είναι άνεργοι της
τακτικής επιδότησης ανεργίας και οι δικαιούχοι επιδόµατος µα-
κροχρόνιων ανέργων, οι οποίοι µπορούν να συµµετάσχουν στο
πρόγραµµα, µετατρέποντας το επίδοµα ανεργίας τους σε επι-
ταγή επανένταξης στην αγορά εργασίας. Το πρόγραµµα επιχο-
ρηγεί για δώδεκα µήνες γενικά εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα
που απασχολούν έως δέκα άτοµα, για να στηρίξουµε τις µικρές
επιχειρήσεις σε πλήρη απασχόληση και ενδιαφέρονται να προσ-
λάβουν δικαιούχους της επιταγής επανένταξης. Στο πρόγραµµα
µπορούν να συµµετάσχουν οι επιδοτούµενοι άνεργοι, στους
οποίους υπολείπεται τουλάχιστον το 50% της διάρκειας της τα-
κτικής επιδότησης ανεργίας είτε αρχικής είτε της συνέχισής της.

Κύριε Κεγκέρογλου, πρόθεση της Κυβέρνησης -και θα φανεί
και σε νέα προγράµµατα που θα ξεκινήσουν από το 2020- είναι
να στηρίξουµε ενεργά την επανένταξη στην αγορά εργασίας. Και
δεν είναι µόνο οικονοµικά τα κίνητρα, δεν είναι µόνο το κίνητρο
να στηρίξουµε αυτούς τους νέους εργαζόµενους, αλλά είναι και
ουσιαστικά. Πρέπει να δώσουµε σε κάθε ελληνική οικογένεια τη
δυνατότητα να πετύχει, να δηµιουργήσει. Αυτό θα βοηθήσει συ-
νολικά και την ελληνική κοινωνία και την ελληνική οικονοµία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 1885/13-11-2019 ερώτηση του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Αδι-
καιολόγητη καθυστέρηση καταβολής στους δικαιούχους της οι-
κονοµικής ενίσχυσης που υποκαθιστά την απώλεια του ΕΚΑΣ».

Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε υπ’ όψιν σας ότι σύµφωνα µε τον ν.4411

σε περιπτώσεις συνταξιούχων µε ποσοστό αναπηρίας άνω του
80% που στερούνται πλήρως το ΕΚΑΣ, για το 2019 χορηγείται
έκτακτη µηνιαία οικονοµική ενίσχυση ισόποση µε την παροχή του
ΕΚΑΣ που έχει απολεσθεί. Αυτή η διαδικασία εφαρµόστηκε για
το 2018 και έλαβαν την έκτακτη µηνιαία οικονοµική τους ενί-
σχυση οι δικαιούχοι.

Ωστόσο για το 2019 παρατηρούνται σοβαρά προβλήµατα στην
απονοµή αυτού του ποσού και παρά την έγκαιρη προειδοποίηση
και εγκύκλιο που είχε απευθύνει ο τότε Υπουργός, ο κ. Πετρό-
πουλος, µέχρι και σήµερα δεν έχει προχωρήσει η καταβολή του
ποσού στους δικαιούχους. Στην Περιφερειακή Ενότητα Δράµας
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που έχω προσωπική εµπειρία, σύµφωνα µε τον τοπικό ΕΦΚΑ
υπάρχουν τουλάχιστον δώδεκα δικαιούχοι του έκτακτου ποσού,
οι οποίοι αν και πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις, δεν µπορούν
να εισπράξουν αυτήν την έκτακτη ενίσχυση. Αυτό συµβαίνει, γιατί
όπως µας ενηµερώνει ο τοπικός ΕΦΚΑ, εκκρεµεί ο µηχανογρα-
φικός έλεγχος, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν οι ως τώρα τοπι-
κές υπηρεσίες να διαγνώσουν εάν υφίστανται οι τυπικές υπο-
χρεώσεις για την απονοµή του συγκεκριµένου βοηθήµατος.

Δεδοµένου ότι οι άνθρωποι αυτοί είναι κατά κανόνα χαµηλό-
τατου οικονοµικού επιπέδου και το ελάχιστο ποσό γι’ αυτούς έχει
πολύ µεγάλη σηµασία, δεδοµένου ότι διαδικαστικού χαρακτήρα
προβλήµατα της πολιτείας δεν πρέπει να εµποδίζουν στην από-
λαυση του δικαιώµατος του πολίτη και βλέποντας, κύριε Υπουρ-
γέ, το τι έχει επικρατήσει µε το κοινωνικό µέρισµα των ΑΜΕΑ
όπου τέθηκαν επιπλέον φίλτρα, όπως παραδείγµατος χάριν να
αποτελεί τεκµαρτό εισόδηµα η κατοχή του ΙΧ αυτοκινήτου, το
οποίο είναι αδασµολόγητο για τους πολύτεκνους, ανησυχώ ου-
σιαστικά µήπως είναι ένας έµµεσος τρόπος για να περικοπεί η
συγκεκριµένη παροχή.

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Πρώτον, τι σκοπεύει να πράξει η
Κυβέρνηση για την αποκατάσταση αυτής της αδικίας; Δεύτερον,
εάν όντως υφίσταται το πρόβληµα, όπως έχω την πληροφόρηση
από τις υπηρεσίες του ΕΦΚΑ της Δράµας, µπορεί επικουρικά
έναντι του βοηθήµατος, κατεπειγόντως, εν όψει του ότι την επό-
µενη εβδοµάδα είναι τα Χριστούγεννα, να αντιµετωπισθεί έστω
και µερικώς το πρόβληµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Κύριε συνάδελφε, δεν σας κρύβω ότι µου
έκανε τεράστια εντύπωση αυτή η ερώτηση, όταν την έλαβα.
Προς στιγµή νόµιζα ότι είχε γίνει και λάθος, γιατί αυτή η ερώτηση
απευθύνεται στον κ. Πετρόπουλο. 

Όπως πολύ σωστά λέτε, ήταν ένα θέµα, για το οποίο είχε στεί-
λει οδηγίες ο κ. Πετρόπουλος στον ΕΦΚΑ τον Δεκέµβριο του
2018 και είχε ακολουθήσει κατεπείγουσα εγκύκλιος τον Ιανουά-
ριο του 2019, για να προετοιµαστούν τα συστήµατα. Θέλω να
σας πω ότι δεν προετοίµασαν τίποτα. Δεν έγινε καµµία προερ-
γασία, για να προετοιµαστούµε για την πληρωµή αυτού του επι-
δόµατος, που δηµιούργησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016.

Άρα η ερώτησή σας έπρεπε να πάει στον κ. Πετρόπουλο. Εάν
µιλήσετε µε τον κ. Πετρόπουλο, επ’ ευκαιρία να σας θυµίσω ότι
έχω κάνει και εγώ µια σχετική ερώτηση, που δεν είχαν ποτέ την
ευγένεια να µου απαντήσουν από το Υπουργείο Εργασίας γιατί
το Υπουργείο Εργασίας την προηγούµενη περίοδο δεν απαν-
τούσε καµµία, µα καµµία γραπτή ερώτηση ποτέ.

Καταθέτω την ερώτησή µου στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Συνεπώς εάν δείτε τον κ. Πετρόπουλο, να µε ενηµερώσετε και
εµένα τότε τι είχε κάνει γι’ αυτό το θέµα.

Επίσης, αναφέρεστε στο ΕΚΑΣ και στα αντισταθµιστικά στο
ΕΚΑΣ. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ τα κατήργησε και
τα δύο. Ο ΣΥΡΙΖΑ νοµοθέτησε την κατάργηση του ΕΚΑΣ και το
αντισταθµιστικό που προτείνατε και αυτό το καταργείτε, γιατί η
διάταξή σας είναι µέχρι το τέλος του 2019. Άρα έρχεστε να θέ-
σετε ένα θέµα, γιατί δεν δίνεται το αντισταθµιστικό που η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση δεν προετοίµασε, για ένα ΕΚΑΣ, που το
καταργήσατε και ένα αντιστάθµισµα, που επίσης το καταργή-
σατε.

Πάµε, όµως, στην ουσία. Θέλω να σας πω ότι εµείς το δίνουµε.
Από το τέλος του Νοεµβρίου, πριν από λίγες εβδοµάδες, ξεκί-
νησε να καταβάλλεται το ποσό των 12 ευρώ, που έδωσε η κοι-
νωνικά ευαίσθητη κυβέρνησή σας σε τετρακόσιες είκοσι χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους. 

Η καταβολή, λοιπόν, στους δικαιούχους έχει ήδη πραγµατο-
ποιηθεί και το Υπουργείο µας µε έγγραφο προς τη Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων ζήτησε την αποστολή του

αρχείου εισοδηµατικών στοιχείων στην ΗΔΙΚΑ, προκειµένου να
γίνει και ο έλεγχος πλήρωσης των εισοδηµατικών κριτηρίων για
την καταβολή του επιδόµατος. Αυτό βέβαια γίνεται, καθώς έχει
παρατηρηθεί κατά το παρελθόν, η είσπραξη του ΕΚΑΣ από µη
δικαιούχους.

Παράλληλα, το Υπουργείο παρείχε τις απαιτούµενες διευκρι-
νήσεις προς την αρµόδια υπηρεσία του ΕΦΚΑ, σχετικά µε τη µέ-
θοδο που πρέπει να ακολουθηθεί για την αναζήτηση, εάν υπάρ-
ξουν σε κάποιες περιπτώσεις αχρεωστήτως καταβληθέντα ποσά. 

Άρα η προηγούµενη κυβέρνηση κατήργησε το ΕΚΑΣ, η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση έδωσε ένα αντισταθµιστικό 12 ευρώ, που
επίσης καταργεί, η προηγούµενη κυβέρνηση δεν το προετοί-
µασε, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη το πλήρωσε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι εντυπωσιακό ότι το µείζον

τµήµα της απάντησής σας αναφέρεται στην προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Όµως από τις 7 Ιουλίου είστε η Κυβέρνηση της χώρας
και εσείς λογοδοτείτε στον ελληνικό λαό. Αυτό είναι το ένα.

Το γεγονός ότι όντως δροµολογήσατε την καταβολή της συγ-
κεκριµένης παροχής σηµαίνει ότι δεσµευτήκατε από την κατά-
σταση, την οποία παραλάβατε. 

Τρίτον, απαντήστε µου συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ. Κατα-
λαβαίνω αυτό που µου είπατε, ότι δόθηκαν εντολές για την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος σε διοικητικό και γραφειοκρατικό
επίπεδο. Εγώ, ως εκπρόσωπος των Δραµινών πολιτών, ερωτώ:
Υπάρχουν δώδεκα καταγεγραµµένες περιπτώσεις ανθρώπων
που δεν πήραν το συγκεκριµένο βοήθηµα των 12 ευρώ που λέτε,
που για εσάς µπορεί να φαίνεται γλίσχρο, αλλά γι’ αυτούς είναι
το ποσό που δικαιούνται να πάρουν. Έχετε να µας πείτε κάτι, να
δεσµευτείτε, πότε θα πάρουν αυτό το βοήθηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Πράγµατι από τον Ιούλιο η χώρα έχει την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και σε λίγες εβδοµάδες,
αφότου αναλάβαµε, καταφέραµε να πληρώσουµε αυτό που ο κ.
Πετρόπουλος και το προηγούµενο Υπουργείο Εργασίας δεν µπό-
ρεσε.

Σας είπα, λοιπόν, συγκεκριµένα ότι έχει ξεκινήσει ήδη αυτή η
καταβολή. Εάν υπάρχουν δώδεκα συγκεκριµένες περιπτώσεις,
µε την άδεια αυτών των δώδεκα ανθρώπων, εάν θέλετε µπορείτε
να µας δώσετε τα στοιχεία, για να δούµε στο σύστηµα γιατί οι
συγκεκριµένες δώδεκα πληρωµές δεν έχουν γίνει. 

Πιθανόν, υπάρχει περίπτωση, να µην εκπληρούν τα κριτήρια
που ο νόµος του 2016 έχει θέσει ή µπορεί, όπως είπα και πριν,
επειδή στον ΕΦΚΑ λειτουργούν είκοσι τρία διαφορετικά πληρο-
φοριακά συστήµατα, να έγινε και κάποιο λάθος. Δεν το κρύβω,
µπορεί να έχει γίνει και αυτό.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι στόχος της Κυβέρνησης -και αυτό
το είπαµε στη συζήτηση του προϋπολογισµού- είναι να υπάρξει
ένας µόνιµος µηχανισµός στήριξης των συνταξιούχων.

Γι’ αυτόν τον λόγο, στον προϋπολογισµό του 2020, προβλέπε-
ται το ποσό των 971 εκατοµµυρίων ευρώ για την επιπλέον χρη-
µατοδότηση του µόνιµου µηχανισµού στήριξης των συνταξιού-
χων. Φυσικά, στο σηµείο που είπατε πριν ότι εµείς αναγνωρίσαµε
τον νόµο και τον ψηφίσαµε, µα είναι απολύτως δεδοµένο σε µια
δηµοκρατική κοινωνία ότι οι νόµοι του κράτους ισχύουν. Εµείς
δεν είχαµε όµως την ιδεοληψία που είχατε εσείς, στο ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα, δεν αλλάξαµε το όνοµα αυτού του επιδό-
µατος των 12 ευρώ για να το παρουσιάσουµε σαν µια νέα πρω-
τοποριακή ιδέα, αλλά ακολουθήσαµε τη συνέχεια του κράτους,
το πληρώσαµε και από το 2020 θα κάνουµε περισσότερα για
τους συνταξιούχους από αυτά που κάνατε εσείς. Γιατί εσείς αυτό
που κάνατε τελικά στο συνταξιοδοτικό ήταν να µειώσετε τις συν-
τάξεις και να αυξήσετε τις εισφορές, ενώ το ασφαλιστικό που θα
φέρει η Νέα Δηµοκρατία θα µειώνει εισφορές και θα αυξάνει τα
ποσοστά αναπλήρωσης. Γι’ αυτό ο κόσµος ψήφισε την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε τώρα
στον δεύτερο κύκλο ερωτήσεων, στον οποίον θα απαντήσει ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μάκης Βορί-
δης, ο οποίος ως γνήσιος Κοινοβουλευτικός είναι πάντα παρών
στις ερωτήσεις.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 327/16-12-2019 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«ΕΛΓΑ και ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες».

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, πριν αναφερθώ στο

κύριο θέµα της ερώτησής µας, θα ήθελα να αναφερθώ στη χθε-
σινή ανακοίνωση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης για την
καταβολή ενισχύσεων «de minimis» στα επιτραπέζια ροδάκινα
και στα νεκταρίνια. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι η εξαίρεση των συµπύρηνων ρο-
δάκινων αποτελεί κατάφωρη αδικία για τους παραγωγούς των
προϊόντων αυτών. Στην πρόσφατη συζήτηση που είχαµε εδώ στο
Κοινοβούλιο σάς είχα εξηγήσει τους λόγους για τους οποίους
θα έπρεπε όλες οι κατηγορίες ροδάκινων να τύχουν ενισχύσεων
«de minimis» για να περιοριστεί σηµαντικά η µείωση του αγροτι-
κού εισοδήµατος σε µια πολύ σηµαντική αγροτική περιοχή και
το γνωρίζετε. 

Σας είχα αναφέρει ειδικότερα για το συµπύρηνο ροδάκινο ότι
οι κακές καιρικές συνθήκες, που επικράτησαν και φέτος, σε συν-
δυασµό µε τις πολύ χαµηλές τιµές που κατά βάση προσφέρει η
βιοµηχανία συµπύρηνου ροδακίνου, είχαν ως αποτέλεσµα την
κατάρρευση του αγροτικού εισοδήµατος. Σε αυτό, προσθέτω ότι
η επιβολή αυξηµένων δασµών στην κοµπόστα ροδάκινου, κατά
την εισαγωγή των προϊόντων αυτών στην αµερικανική αγορά, θα
προκαλέσει πρόσθετα προβλήµατα στην αγορά του συµπύρηνου
ροδάκινου, που θα γίνουν πολύ άµεσα ορατά. 

Επίσης, να σας τονίσω ότι οι παραγωγοί των συµπύρηνων ρο-
δάκινων θεωρούν κι αυτοί ότι πολύ άδικα εξαιρέθηκαν και ότι
υπάρχει διακριτική µεταχείριση για τους ίδιους και τις οικογέ-
νειές τους. Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να επανεξετάσετε
την απόφασή σας αυτή και να εντάξετε και τα συµπύρηνα ροδά-
κινα στις αποζηµιώσεις «de minimis» και µάλιστα άµεσα. 

Σε ό,τι αφορά το κύριο θέµα της ερώτησης, γνωρίζουµε πολύ
καλά ότι ο ΕΛΓΑ αποτελεί τον κεντρικό φορέα ασφαλιστικής κά-
λυψης των γεωργικών εκµεταλλεύσεων από το 1988, µε στόχο
τη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος. Και µάλιστα στηρίζει, θα
έλεγα, και ηθικά και οικονοµικά τους αγρότες που πλήττονται
από ακραία και δυσµενή καιρικά φαινόµενα και αποτελεί στυλο-
βάτη της ελληνικής γεωργίας, παρά τα προβλήµατα. Κοιτάξτε, ο
εκσυγχρονισµός του αποτελεί και δική µας θέση και µάλιστα
προς την κατεύθυνση της άρσης των δυσλειτουργιών που µέχρι
τώρα παρατηρούνται από τη λειτουργία του, της καταβολής προ-
καταβολών, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό εργαλείο, και επίσης
της προσαρµογής του οργανισµού στα νέα δεδοµένα της κλιµα-
τικής αλλαγής, ώστε να καλυφθούν και οι απειλές και οι κίνδυνοι
αυτοί.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτός ο εκσυγχρονισµός θα πρέπει
πάντα να γίνεται επί τη βάσει µελετών, που γνωρίζω πάρα πολύ
καλά ότι έχουν ήδη διαταχθεί και βρίσκονται σε εκπόνηση, πολλώ
δε µάλλον που η ασφάλιση των αγροτών στον ΕΛΓΑ είναι δηµό-
σια και υποχρεωτική. Πρώτη µου ερώτηση, εποµένως, είναι να
µε ενηµερώσετε τι γίνεται µε τις µελέτες που έχουν διαταχθεί και
ξέρω ότι εκπονούνται, αν ολοκληρώνονται. 

Επίσης, ακούω από ανακοινώσεις που κάνετε, ότι κάνετε θε-
σµικές συζητήσεις µε ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες, ελληνι-
κές και ξένες. Θέλω να ρωτήσω σε ποια βάση και µε ποια θεσµική
ατζέντα γίνονται αυτές οι συζητήσεις. Πώς στοχεύετε να γίνει η
ένταξη του ιδιωτικού ασφαλιστικού τοµέα στον κλάδο ασφαλί-
σεων του ΕΛΓΑ, δηλαδή ποιοι κίνδυνοι θα καλύπτονται και πως
θα πληρώνουν ασφαλιστικά τέλη οι παραγωγοί; 

Εγώ οφείλω εδώ να σας µεταφέρω και τις ανησυχίες του αγ-
ροτικού κόσµου. Δεν σας κρύβω, κύριε Υπουργέ, ότι ο αγροτικός
κόσµος θεωρεί πως στο όνοµα της κλιµατικής αλλαγής επιδιώ-
κεται και µε τη συµµετοχή των ιδιωτικών εταιρειών στον δηµόσιο

αυτό ασφαλιστικό τοµέα, που είναι ο ΕΛΓΑ, η αποσύνθεση, να το
πω, κατ’ αυτή την έννοια, και η αποδόµηση, και η διάλυση ενός
δηµόσιου ασφαλιστικού οργανισµού, που τόσα πολλά έχει προ-
σφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, θα απαντήσει
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Και ευχαριστώ και
για το ευµενές σχόλιό σας.

Κοιτάξτε, αν θέλετε να συζητήσουµε για το «de minimis», θα
κάνετε µια ερώτηση να συζητήσουµε γι’ αυτό και πολύ ευχαρί-
στως να απαντήσω εκτενώς για το ζήτηµα αυτό.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Έχω κάνει και έχουµε µιλήσει γι’ αυτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πολύ ωραία. Ενδεχοµένως θα θελήσετε να την
επαναλάβετε προκειµένου να συζητήσουµε, για τις συγκεκριµέ-
νες επιλογές που έχω κάνει, µε πολλή χαρά. 

Να σας πω όµως ότι δεν υπάρχει καµµία αδικία και να σας πω
πάντως -για να είµαστε και σ’ αυτό απολύτως συνεννοηµένοι- ότι
η δική µου πολιτική στο κοµµάτι της αγροτικής ανάπτυξης και
της στήριξης των παραγωγών µας δεν είναι η πολιτική του «de
minimis». Δεν είναι αυτή η δική µου πολιτική. Άρα, λοιπόν, να βά-
λουµε όλα τα πράγµατα εκεί που πρέπει και να τα συζητήσουµε
µε πολλή χαρά. 

Τώρα έρχοµαι σ’ αυτό που κατά τη γνώµη µου πράγµατι είναι
σηµαντικό, µείζον και κεντρικό για τους παραγωγούς µας. Το
πρώτο από το οποίο θα ήθελα να ξεκινήσω είναι µια παραδοχή
την οποία κάνετε στην ερώτησή σας και την οποία επαναλάβατε
και στην προφορική ανάπτυξη της ερωτήσεώς σας. Και δεν ευ-
θύνεστε εσείς για αυτήν σας την πλάνη, ευθύνεται όµως η προ-
ηγούµενη πολιτική ηγεσία την οποία στηρίξατε µε πολύ µεγάλη
συνέπεια και η οποία σας ενηµέρωνε όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα για την ύπαρξη ή την κυοφορία κάποιας αναλογιστικής µε-
λέτης. 

Να σας ενηµερώσω γι’ αυτήν την αναλογιστική µελέτη. Αυτή
δεν υφίσταται. Δεν υφίσταται όχι στο στάδιο της εκπονήσεως,
δεν υφίσταται καθόλου, δεν υφίσταται στο στάδιο της προκηρύ-
ξεως. Υπάρχει ως πρόθεση ότι θα γίνει αναλογιστική µελέτη. Και
αυτές είναι οι απαντήσεις που έδινε η προηγούµενη πολιτική ηγε-
σία στα ερωτήµατα Βουλευτών αλλά και στον αγροτικό κόσµο,
όταν παραπονούντο για την κατάσταση στην οποία βρίσκεται ο
ΕΛΓΑ. Τι τους έλεγε; «Μη στεναχωριέστε, γιατί ετοιµάζουµε την
αναλογιστική µελέτη». Δεν υφίσταται αυτό το πράγµα, δεν υπάρ-
χει. 

Επόµενο ερώτηµα. Είµαστε ευχαριστηµένοι και ως δηµόσιο,
ως κράτος και ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά και
είναι ευχαριστηµένος ο αγροτικός κόσµος από αυτόν τον φορέα;
Με δύο λόγια, είναι ικανοποιηµένοι από την κάλυψη των ζηµιών;
Είναι ικανοποιηµένοι από την εσωτερική κατανοµή του ασφαλί-
στρου; Είναι ικανοποιηµένοι από την έλλειψη δυνατότητας επι-
λογής; Είναι ικανοποιηµένοι από την ταχύτητα καταβολής των
αποζηµιώσεων; Άρα, λοιπόν, εδώ ένα από τα βασικά σηµεία κρι-
τικής και κρίσεως του συστήµατος το οποίο καλύπτει τις αποζη-
µιώσεις των παραγωγών µας είναι ακριβώς ο ΕΛΓΑ. Εάν λοιπόν,
δεν είµαστε ικανοποιηµένοι -και θα ήθελα να ακούσω την άποψή
σας επ’ αυτού- το ερώτηµα είναι αν πρέπει να γίνει κάτι, σε ποια
κατεύθυνση πρέπει να γίνει και πώς είναι εκεί που µπορεί να γίνει. 

Παίρνω τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, γιατί ξέρω ότι
είστε ακριβής στο χρόνο που δίνετε και ορθώς. Παίρνω τριάντα
δευτερόλεπτα µε την ανοχή σας µόνο για να πω το εξής. Πάντως
ο ΕΛΓΑ αυτή τη στιγµή, για να ενηµερώσω για τα δηµόσια οικο-
νοµικά του και τον προϋπολογισµό του, έχει 170 εκατοµµύρια
έσοδα –η κυβέρνησή σας αυτό παρέδωσε ως ΕΛΓΑ-, 12 εκατοµ-
µύρια υποχρεωτική διαµόρφωση αποθεµατικού εκ του νόµου.
Μένουν 158 εκατοµµύρια για κάλυψη ζηµιών και την κάλυψη της
µισθοδοσίας του και εξ αυτών πληρώνει 200 έως 210 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ζηµιές το χρόνο. Σηµαίνει ένα έλλειµµα της τάξεως των
60 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος. Αν συνέχιζα έτσι, σε ενάµισι µε
δύο χρόνια ο ΕΛΓΑ δεν θα είχε να πληρώσει αποζηµιώσεις. 

Άρα, λοιπόν, θα σας πω τι θα κάνω αλλά αυτό που θα κάνω -
να το ξέρετε- είναι να αντιµετωπίσω το µεγάλο πρόβληµα που
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µας έχετε παραδώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Τζάκρη, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω σε ποιο στάδιο είναι αυτές οι µελέτες όπως είπατε,

αν έχουν εκπονηθεί…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σε κανένα. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Πολύ ωραία, να τις προκηρύξετε εσείς

και να τις φτιάξετε. Γιατί εγώ νοµίζω ότι υπάρχει ένα θέµα στην
αποτελεσµατικότητα ενός δηµόσιου φορέα που λειτουργεί από
το 1988 ως κεντρικός φορέας ασφάλισης, κύριε Υπουργέ, και
έχει υπάρξει πραγµατικά στυλοβάτης της ελληνικής υπαίθρου
και των αγροτών που πλήττονται από ακραία και δυσµενή φαινό-
µενα και πολλώ δε µάλλον εξαιτίας της κλιµατικής αλλαγής αυτά
είναι ορατά και η κλιµατική αλλαγή είναι παρούσα και τη βλέ-
πουµε. Εγώ θα περίµενα από έναν δηµόσιο οργανισµό να προ-
σαρµοστεί σ’ αυτό, γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η αγ-
ροτική ασφάλιση είναι βασικό εργαλείο για τους αγροτικούς κιν-
δύνους. 

Επίσης, γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η αγροτική παραγωγή
είναι µία διαδικασία µακρόχρονη, η οποία ενέχει κινδύνους και
υψηλά διαχειριστικά κόστη. Εποµένως ο αγροτικός τοµέας
ασφάλισης είναι πολύπλευρος και πολυεπίπεδος. 

Οι ιδιωτικές ασφαλιστικές είναι αµιγώς κερδοσκοπικοί οργα-
νισµοί, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι εδώ για να λειτουργούν µε ελ-
λείµµατα και µε ανταποδοτικότητες. Ο ιδιωτικός ασφαλιστικός
οργανισµός, οι ιδιωτικές εταιρείες έχουν ως αποκλειστικό τους
σκοπό το κέρδος. 

Αν, εποµένως, ένας δηµόσιος οργανισµός που έχει 170 εκα-
τοµµύρια έσοδα, όπως είπατε και εσείς, και ενισχύεται κάθε
χρόνο µε 60 εκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό ή από
τα αποθεµατικά του -γιατί υπάρχουν και αποθεµατικά- ανταπο-
κρίνεται µε αυτόν τον τρόπο µε τον οποίο ανταποκρίνεται, πολλώ
δε µάλλον, πόσο θα ανταποκριθεί ένας ιδιωτικός ασφαλιστικός
φορέας, µε αποκλειστικό σκοπό το κέρδος; 

Γι’ αυτό, εποµένως, εγώ θα περίµενα από εσάς, αντί να κάνετε
ανακοινώσεις ότι βρίσκεστε µε ιδιωτικούς ασφαλιστικούς οργα-
νισµούς στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, πρώτα να δείτε τις δυσ-
λειτουργίες και να τις λύσετε στο επίπεδο του δηµοσίου φορέα
και του οργανισµού που λειτουργεί τώρα. Αυτό περιµένω από
εσάς. Πραγµατικά, µπορούν να γίνουν πολλά, και για την ταχύ-
τητα µε την οποία καταβάλλονται οι αποζηµιώσεις. 

Θα ήθελα και ένα σχόλιο για το τι θα γίνει µε τις φετινές και
την αποτελεσµατικότερη λειτουργία του, γιατί και εκεί υπάρχουν
δυσλειτουργίες. Όµως, να πετάξουµε αυτό το µοντέλο που λει-
τουργεί τόσα χρόνια και να πούµε ότι «φέρνω τώρα τις ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες, µε σκοπό το κέρδος»; 

Δεν είναι, κύριε Υπουργέ, τυχαίο ότι στο επίπεδο των ασφαλί-
στρων µέχρι τώρα µόνο στο 1% της ελληνικής ασφαλιστικής πα-
ραγωγής συµµετέχει ο ιδιωτικός ασφαλιστικός τοµέας. Τι άλλαξε
από την κατάσταση που επικρατεί ως τώρα µέχρι τις δικές σας
µέρες, που το υπόλοιπο 99% θα καλυφθεί από ιδιωτικές ασφαλι-
στικές εταιρείες; 

Σας ρώτησα κάτι συγκεκριµένο. Ποιους κινδύνους θα καλύ-
ψετε µέσω της συµµετοχής των ιδιωτικών ασφαλιστικών εται-
ρειών και µε ποιο κόστος, κύριε Υπουργέ, για τους αγρότες, µε
ποια ασφάλιστρα; 

Όπως σας είπα προηγουµένως, είναι δηµόσια και υποχρεωτική
η ασφάλιση στον ΕΛΓΑ και γίνεται µαζί, ταυτόχρονα, αλλά και µε
τη δήλωση του ΟΣΔΕ -το ξέρετε πάρα πολύ καλά- και γι’ αυτόν
τον λόγο εξασφαλίστηκε η εισπραξιµότητα για τον ΕΛΓΑ τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Θα τους υπαγορέψετε, δηλαδή, να πληρώνουν και πρόσθετα
ασφάλιστρα για να καλύπτονται -φαντάζοµαι σε µία βάση προ-
αιρετική- από ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες; Όπως αντιλαµ-
βάνεστε, τα οικονοµικά των παραγωγών είναι πολύ περιορισµέ-
να. 

Απαντήσεις στα συγκεκριµένα ζητήµατα θέλω, εποµένως,
κύριε Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Όπως ξέρετε, για το «de minimis», είχαµε την ευκαιρία να συ-

ζητήσουµε µαζί επί την ευκαιρία άλλης επίκαιρης ερώτησης που
σας έκανα εδώ στο Κοινοβούλιο. Αναφέρθηκα σε αυτό µε την ευ-
καιρία της σηµερινής ερώτησης λόγω του τρέχοντος χαρακτήρα
της επικαιρότητας. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, εγώ θα σας ζητήσω, κλείνοντας την
παρέµβασή µου, να ξαναδείτε το θέµα της καταβολής ενισχύ-
σεων «de minimis» και στους παραγωγούς των συµπύρηνων ρο-
δάκινων. Σας είπα ότι είναι κατάφωρη η αδικία. Και στην προ-
κείµενη περίπτωση, όταν έχουµε ένα παρόµοιο φαινόµενο, αντι-
µετωπίζεται µε διαφορετικά µέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να ολο-
κληρώσετε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δεν δικαιολογείται η εξαίρεση αυτή ούτε
από τα επιστηµονικά δεδοµένα και τα πραγµατικά περιστατικά
της φετινής χρονιάς, που οδήγησαν στην καταβολή, κύριε Υ-
πουργέ, αποζηµιώσεων «de minimis» στα επιτραπέζια και τα νε-
κταρίνια. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι η πολιτική των «de minimis» είναι
µία έκτακτη πολιτική, η οποία δεν πρέπει να αποτελεί την κύρια
πολιτική του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Περιµένουµε,
όµως, να δούµε ποια είναι η κύρια πολιτική του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης επί των ηµερών σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι Βουλευτές κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, κ. Θεόφιλος
Λεονταρίδης και η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα ζητούν άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή ε-

νέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης.
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, για να συνεννοηθούµε εδώ, κυρία
συνάδελφε, συµφωνείτε ότι υπάρχει πρόβληµα, αυτό το οποίο
µας παραδώσατε. 

Συµφωνείτε ότι η προηγούµενη κυβέρνηση, την οποία υποστη-
ρίζατε, δεν έχει κάνει τίποτα για να λύσει το πρόβληµα. Ότι, όχι
µόνο δεν έχει κάνει τίποτα, ότι κορόιδευε και το Κοινοβούλιο και
τους παραγωγούς, παριστάνοντας ότι υπάρχει µία αναλογιστική
µελέτη, η οποία είναι ανύπαρκτη. Συµφωνήσαµε σε αυτά. Πάµε
τώρα παρακάτω. 

Συµφωνούµε και στα οικονοµικά δεδοµένα. Αν µείνουµε σε
αυτά τα οικονοµικά δεδοµένα, επειδή µαγικά δεν γίνονται και δεν
υπάρχουν πια και ψεύδη που µπορούµε να πούµε στον λαό, γιατί
έχουν πικρή εµπειρία απ’ αυτά τα ψέµατα, δύο πράγµατα µπορώ
να κάνω. Προσέξτε τα παράλληλα αιτήµατα που υπάρχουν για
να αντιµετωπιστούν: 

Πρώτον. Να περιλάβουν περισσότερες ζηµιές στον κανονισµό
του ΕΛΓΑ, άρα να αυξηθεί το κόστος αποζηµιώσεων. 

Δεύτερον το οποίο ζητείται. Να καταβάλλεται ταχύτερα. Αυτό
είναι ταµειακό, αλλά είναι σωστό και διαδικαστικό. 

Τρίτον. Να δίνονται, αν δεν γίνεται αυτό, προκαταβολές. 
Άρα αυτά είναι τα ζητούµενα από τον κόσµο της παραγωγής

και, επίσης, να υπάρξει και εσωτερική κατανοµή. 
Γιατί; Γιατί υπάρχουν παραγωγικοί κλάδοι που πληρώνουν

ασφάλιστρο και δεν παίρνουν ζηµιές και υπάρχουν και παραγω-
γικοί κλάδοι που πληρώνουν ασφάλιστρο και φτάνουν να παίρ-
νουν το 10% του συνόλου των ζηµιών.

Άρα αυτά είναι που πρέπει να αντιµετωπιστούν. Τι λέτε εσείς;
Πώς θα τα αντιµετωπίσουµε µέσα στο πλαίσιο του δηµόσιου ορ-
γανισµού; Δύο δυνατότητες έχουµε, δεν γίνονται µαγικά. Ή θα
αυξήσεις το ασφάλιστρο ή θα βάλεις τον κρατικό προϋπολογι-
σµό να πληρώσει -το οποίο γεννά πολλά ζητήµατα και στο πλαί-
σιο του δικαίου του ανταγωνισµού- ή θα βγάλεις ζηµιές -όχι θα
βάλεις, θα βγάλεις ζηµιές- για να φέρεις να ισοσκελίσεις τον προ-
ϋπολογισµό. Άλλα µαγικά δεν γίνονται, αυτά είναι, αυτά που δεν
ήθελε να αντιµετωπίσει η κυβέρνησή σας. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εσείς τι θα κάνετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
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και Τροφίµων): Έρχοµαι στο τι θα κάνω εγώ. Εγώ τι κάνω; Εγώ
λέω ότι θα ανοίξω πάνω σε αυτή την πραγµατικότητα -και
ανοίγω- έναν διάλογο µε την ιδιωτική ασφαλιστική αγορά. Και
τον έχω ανοίξει. Και να σας πω την αλήθεια, αυτό είναι κάτι -για
να είµαστε πάλι πολύ συνεννοηµένοι- που το έχουµε πει προ-
εκλογικά. Είναι ένα από τα τέσσερα κεντρικά σηµεία τα οποία
ανέπτυξε ο Κυριάκος Μητσοτάκης στο προεκλογικό του πρό-
γραµµα -δηλαδή τι;- η συµµετοχή της ιδιωτικής ασφάλισης στον
χώρο της καλύψεως των γεωργικών ζηµιών.

Άρα ήταν σαφές, ήταν στο πρόγραµµά µας, ενεκρίθη. Δεν
υπάρχει έκπληξη, δεν υπάρχει ασυνέπεια. Είναι πολύ καθαρό.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κανείς δεν σας κατηγορεί γι’ αυτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Προσέξτε, όµως: Θέλω να σας πω γιατί γίνεται
αυτό. Διότι η βασική ιδέα είναι να υπάρξει ένα µοντέλο συνεργα-
σίας -για το οποίο έχω ζητήσει χρόνο για να σας το παρουσιάσω
µέχρι τον Ιούνιο του 2020, αφού καταλήξουν οι συζητήσεις µε
τις ασφαλιστικές εταιρείες- που θα αντιµετωπίσει αυτά τα ζητή-
µατα. Λέτε: «Μα, πώς θα γίνει; Αυτοί µπαίνουν µε σκοπό το κέρ-
δος. Πώς είναι δυνατόν, την ώρα που έχουν συµµετοχή µόνο
1%;». Μα, έχουν συµµετοχή µόνο 1%, γιατί υπάρχει υποχρεωτική
ασφάλιση στον ΕΛΓΑ που παίρνει το 4%, φυσικά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μάλιστα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, αυτό που ενδιαφέρει εµένα -ενδε-
χοµένως όχι εσάς γιατί έχετε µια άλλη προσέγγιση πιο ιδεολο-
γική στο ζήτηµα της σχέσεως κράτους και παροχής υπηρεσίας
και τελικής παροχής υπηρεσίας στον παραγωγό- είναι αυτή η
σχέση ιδιωτικού και δηµοσίου να παρέχει τελικά ένα πακέτο που
θα ανταποκρίνεται σε αυτά. 

Αλλιώς -ξέρετε- η λύση του να αυξήσω την ασφαλιστική ει-
σφορά στους αγρότες είναι πολύ εύκολη. Άµα ήταν, θα την είχα
κάνει.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Άρα, θα καταργήσετε την υποχρεωτικό-
τητα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όπως και η λύση του να αφαιρώ ζηµιές από τον
κανονισµό επίσης είναι πολύ εύκολη. Άµα ήταν, επίσης θα την
είχα κάνει. Δεν θέλω να κάνω τίποτα από τα δύο. Θέλω να φτιάξω
ένα µείγµα και να το παρουσιάσω, στο οποίο η σχέση ιδιωτικής
ασφάλισης µε τη σχέση δηµόσιας ασφάλισης, τελικώς, θα αντι-
µετωπίζει τα προβλήµατα που µας κληροδοτήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην
πέµπτη µε αριθµό 331/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Να αποζηµιωθούν οι πληγέντες ελαι-
οπαραγωγοί από την έντονη πρόσφατη χαλαζόπτωση στον Νοµό
Ηρακλείου».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ότι το προηγούµενο διάστηµα δεν ήταν και

το καλύτερο για τον ΕΛΓΑ σαφώς και δεν σας δίνει το δικαίωµα
να πάτε σε επιλογές που θα οδηγήσουν είτε σε περαιτέρω επι-
βάρυνση των αγροτών είτε στην ανασφάλεια, η οποία µπορεί εν-
δεχοµένως να ισχύσει, αν δεν υπάρξει ένα δίκτυ δηµόσιου τοµέα,
τέτοιου που να είναι ανταγωνιστικός και ταυτόχρονα να µπορεί
να συµβάλλει στο να είναι και ο ιδιωτικός καλύτερος και ασφα-
λής. Τι εννοώ; Ο ΕΛΓΑ µε µια µεταρρύθµιση, τη λέω «φάση»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα δεν µιλάτε για
την ερώτησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, για την ερώτηση µιλάω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Α, γιατί άκουσα ότι το

συσχετίσατε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, είναι το ίδιο θέµα. 
Η πρώτη φάση της µεταρρύθµισης που έγινε το 2010 εξυγίανε

τα οικονοµικά, έβγαλε τον ΕΛΓΑ από το πελατειακό σύστηµα -µε
την κατ’ εξαίρεση απόφαση που έβγαζαν οι Υπουργοί Γεωργίας
και µοίραζαν χρήµα- και τον έβαλε στο πλαίσιο της ανταγωνιστι-
κής ασφάλισης, αλλά ταυτόχρονα, έδωσε και µια ασφάλεια στον
ίδιο τον παραγωγό.

Χρειάζεται δεύτερη φάση µεταρρυθµίσεων στον ΕΛΓΑ. Η δεύ-
τερη φάση θα πρέπει να λάβει ασφαλώς υπ’ όψιν την περιβαλ-
λοντική κρίση και την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, η
οποία λόγω των έντονων και οξυµένων αλλαγών που έχει προκα-
λεί τεράστια προβλήµατα. Και βέβαια ενδεχοµένως να µπει και
στους κινδύνους στην αγορά, µε βάση βεβαίως τους κανονι-
σµούς που ισχύουν για τα βασικά προϊόντα που έχουν τιµές κα-
τωφλίου και διασφαλίζουν ένα ελάχιστο εισόδηµα στον παρα-
γωγό. Αυτό θα µπορεί να είναι µία ισχυρή βάση για να κάνεις και
ένα άνοιγµα στον ιδιωτικό τοµέα. Εάν προχωρήσετε στο άνοιγµα
στον ιδιωτικό τοµέα χωρίς να θωρακίσετε τον ΕΛΓΑ, τα πράγ-
µατα θα είναι δραµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχουµε, λοιπόν, το παράδειγµα του Ηρακλείου. Εδώ και τρία
χρόνια, σας έχω πει µε δύο ερωτήσεις ότι το πρόβληµα αφορά
την ανευθυνότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, κυ-
ρίως της πολιτικής ηγεσίας, και δεν αναφέροµαι στους εργαζό-
µενους και στα στελέχη του Υπουργείου, που δεν έδωσαν σηµα-
σία στην υποχρέωσή τους για την ελαιοκαλλιέργεια.

Έτσι, λοιπόν, είχαµε αυτό το αρνητικό αποτέλεσµα. Ήρθατε
και νοµοθετήσατε -και καλώς-, τον Ιούλιο ήταν η πρώτη νοµοθέ-
τηση, πώς θα αλλάξετε αυτό το σύστηµα. Ναι, ευθύνες υπάρ-
χουν. Όµως, επειδή υπάρχει και µείωση του εισοδήµατος των
παραγωγών, κάτι πρέπει να γίνει µε τον φάκελο για τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Όσον αφορά τις τωρινές ζηµιές, υπάρχει µερική ικανοποίηση
µε τις ανακοινώσεις στο Ηράκλειο. Και λέω «µερική», γιατί οι άν-
θρωποι δεν γνωρίζουν ακριβώς πώς µεταφράζεται το περιεχό-
µενο των καλών λόγων σας.

Η πρόσφατη χαλαζόπτωση αποτελείωσε τη ζηµιά. Ό,τι δηλαδή
δεν κατέστρεψε η έλλειψη καλού συστήµατος φυτοπροστασίας
τα προηγούµενα χρόνια, ό,τι δεν κατέστρεψε η χαλαζόπτωση, οι
ανεµοθύελλες και λοιπά, ήρθε η τελευταία χαλαζόπτωση και το
τέλειωσε. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξέρω εάν έχουµε µια συνολική εικόνα για
τις ζηµιές οι οποίες τελικά έχουν γίνει µέχρι τώρα ή αν προτίθε-
στε µετά την άµεση αναγγελία η οποία έγινε από τους παραγω-
γούς να εξετάσετε συνολικά το θέµα, ούτως ώστε να δούµε
συνδυαστικά τα διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία για την απο-
ζηµίωση, πέρα από το «de minimis» που έχετε ήδη ανακοινώσει,
τον ΕΛΓΑ για την ηρτηµένη παραγωγή, πιθανόν να υπάρχουν κι
άλλες πηγές για την αποζηµίωση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα το οποίο ανέ-
πτυξε προς το τέλος ο κύριος συνάδελφος και αφορά τη χαλα-
ζόπτωση στις 12-12-2019. Επ’ αυτού, λοιπόν, έχουν γίνει αυτή τη
στιγµή σαράντα οκτώ αναγγελίες ζηµιών και συνεχίζεται η υπο-
βολή δηλώσεων η οποία θα διαρκέσει µέχρι τις 27 Δεκεµβρίου.
Τώρα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, έχουν υποβληθεί πενήντα πέ-
ντε δηλώσεις. Οι ζηµιές εντοπίζονται κυρίως στους Δήµους Αρ-
χανών - Αστερουσίων και Φαιστού. 

Ως προς τη διαδικασία, θα ακολουθηθεί η πλήρης διαδικασία
η οποία γίνεται και την οποία ξέρετε και πρόκειται να υπάρξουν
πλήρεις αποζηµιώσεις εν προκειµένω, αυτό το οποίο καλύπτει
δηλαδή ο ΕΛΓΑ, γιατί εδώ πράγµατι βρισκόµαστε ακριβώς σε
ζηµία από αίτιο που αποζηµιώνεται από τον ΕΛΓΑ. 

Αυτό θα συνδυαστεί προφανώς µε την αποζηµίωση για το χα-
λάζι του Νοεµβρίου του 2019 από το οποίο επίσης έχουν υπάρξει
σηµαντικές ζηµιές στην περιοχή. Προκειµένου να ενισχύσουµε
το έργο στην αποζηµιωτική κατεύθυνση, εκτός από τους δεκαε-
πτά γεωτεχνικούς που διενεργούν σχετικούς ελέγχους, θα υπάρ-
ξει συνδροµή και άλλων δεκαπέντε γεωτεχνικών για την έγκαιρη
ολοκλήρωση των εκτιµήσεων.

Σε αυτό το σύνολο των εκτιµήσεων προφανώς ισχύει αυτό το
οποίο έχω πει, ότι συµπεριλαµβάνεται και η επικούρηση ευρύ-
τερα του έργου µέσω του ΕΛΓΑ της ειδικής επιτροπής που έχει
συσταθεί για την αντιµετώπιση του άλλου τµήµατος που έχουµε
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πει ότι πρέπει να διερευνηθεί. Θα πρέπει, δηλαδή, να διερευνη-
θούν τα αίτια της µεγάλης προσβολής που έχουµε στις καλλιέρ-
γειες, αλλά σε σχέση και µε τα κλιµατικά φαινόµενα τα οποία
υπήρξαν στην περιοχή, προκειµένου να δούµε κατά πόσον θεµε-
λιώνεται ο ισχυρισµός που λέει ότι εν τέλει υπάρχει µία σηµαν-
τική επίπτωση του κλίµατος για τις ζηµιές που έχουν εµφανιστεί
στην ελαιοκαλλιέργεια της Κρήτης.

Άρα έχει ενισχυθεί το κλιµάκιο του ΕΛΓΑ. Αυτό αφορά προφα-
νώς στις ζηµιές από τη χαλαζόπτωση. Σας λέω ότι η οδηγία που
έχουν είναι να δώσουν µία προτεραιότητα στις ζηµιές από τη χα-
λαζόπτωση, γιατί αυτές είναι ζηµιές οι οποίες πηγαίνουν κατευ-
θείαν στην αποζηµιωτική διαδικασία του ΕΛΓΑ και θα καλυφθούν
πλήρως και βεβαίως να επικουρήσουν και το έργο της επιτρο-
πής, η οποία έχει συγκροτηθεί, για να δούµε τι γίνεται και µε τις
υπόλοιπες ζηµιές, οι οποίες έχουν σηµειωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι εξαιρε-
τικά σύντοµος. Βεβαίως η κλασική διαδικασία και υποχρέωση
του ΕΛΓΑ προχωρεί. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία επ’ αυτού.

Αυτό που σας ζητάω, κύριε Υπουργέ, είναι µε αφορµή την αφε-
ρεγγυότητα η οποία υπήρξε το προηγούµενο διάστηµα από την
πλευρά της πολιτείας, η οποία εκφράστηκε και µε ψευδείς δια-
βεβαιώσεις ότι υπάρχει φάκελος, ότι έχει υποβληθεί φάκελος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τελικά ο φάκελος ήταν κενός -
υπήρχε µόνον ο τίτλος- η οποία έχει οδηγήσει σε έλλειψη εµπι-
στοσύνης από την πλευρά του παραγωγού. Ο µικρός αριθµός
των δηλώσεων που έχει γίνει είναι αποτέλεσµα αυτής της έλλει-
ψης εµπιστοσύνης των παραγωγών προς την πολιτεία και τον
ΕΛΓΑ. Δυστυχώς. Και αυτό το οποίο σας ζητώ είναι µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο να ενηµερωθούν οι παραγωγοί του Νοµού
Ηρακλείου, αλλά και της Κρήτης συνολικότερα, διότι υπήρξαν
και σε άλλες περιοχές τα ίδια φαινόµενα, ότι θα υπάρξει αποζη-
µίωση σύµφωνα µε τους κανονισµούς και τα ισχύοντα και σε καµ-
µιά περίπτωση δεν θα πάει στράφι η δήλωσή τους. Αυτό σας
ζητώ, για να ξεκινήσει -και να κριθείτε και εσείς από αυτό- µία
νέα περίοδος εµπιστοσύνης των παραγωγών προς τον ΟΓΑ. Θα
κριθείτε. Να είστε σίγουρος.

Και βεβαίως για όλα τα άλλα τα οποία έχουµε ζητήσει και έχετε
δεσµευτεί µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο για την απώλεια εισο-
δήµατος τα προηγούµενα χρόνια. Δεν θέλω να προχωρήσω πα-
ρακάτω, προκειµένου να δώσουµε ένα µήνυµα «πηγαίνετε,
δηλώσετε όσοι έχετε πάθει ζηµιές, ο ΕΛΓΑ είναι εδώ και η πολι-
τεία θα ανταποκριθεί αυτή τη φορά»

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βορίδη, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Συµπληρωµατικά στην κατεύθυνση αυτή να δι-
ευκρινίσω τι είναι η αποκατάσταση της ζηµιάς. Είναι η κάλυψη
της απώλειας παραγωγής, η ποσοτική ζηµιά, αλλά είναι και η
ζηµία που προέρχεται από την ποιοτική υποβάθµισή της, που
προκαλείται όµως από την επίδραση των καλυπτόµενων ασφα-
λιστικά ζηµιογόνων αιτιών.

Εποµένως στην πραγµατικότητα η κάλυψη είναι πλήρης όταν
έχουµε καλυπτόµενο ασφαλιστικό αίτιο, όπως εν προκειµένω µε
το χαλάζι. Φυσικά και ο καθένας πρέπει να κάνει τη δήλωσή του
και προτρέπω και εγώ σ’ αυτό, γιατί βρίσκεται ακριβώς πάνω στα
καλυπτόµενα ασφαλιστικά αίτια. 

Και επειδή κάνατε µία µικρή αναφορά σε συνέχεια της προ-
ηγούµενης ερώτησης για το ζήτηµα του ΕΛΓΑ, θα σας πω το
εξής: Κοιτάξτε, κύριε Κεγκέρογλου, εµένα µε ξέρετε γιατί είµα-
στε πολλά χρόνια σ’ αυτήν την Αίθουσα. Εγώ, καλώς ή κακώς,
ψέµατα δεν λέω. Επίσης, καλώς ή κακώς, δεν πολυχαϊδεύω και
κόσµο. Αυτά τα οποία έχω να πω, τα λέω και µιλάω µε καθαρό
τρόπο στους ανθρώπους κάθε φορά. Ενδεχοµένως γι’ αυτό και
τα λόγια είναι µετρηµένα και ίσως δεν είναι πολλά και πολλές
φορές και δεν ικανοποιούν, γιατί όλοι θέλουν κάτι περισσότερο. 

Αυτό που µπορώ να πω, αυτό λέω. Αυτό για το οποίο δεσµεύο-
µαι, αυτό θα κάνω. Δεν δεσµεύοµαι για πράγµατα που δεν θα
κάνω. Και να σας πω και κάτι άλλο: Προτιµώ να κάνω κάτι περισ-

σότερο γιατί θα µπορέσω χωρίς να το έχω τάξει και χωρίς να το
έχω πει, παρά να λέω κάτι παραπάνω και µετά να έρχοµαι να
εξηγώ γιατί και πώς δεν µπόρεσε να γίνει.

Αυτή η ιστορία µε τον ΕΛΓΑ -κακά τα ψέµατα- βρίσκεται ακρι-
βώς στο επίπεδο της εξαπάτησης των παραγωγών όλο αυτόν τον
καιρό, γιατί απέναντι στο αίτηµα των παραγωγών γι’ αυτά τα
οποία ανέφερα προηγουµένως, ακριβώς επειδή δεν υπήρχε καµ-
µία δυνατότητα να κάνει και καµµιά θέληση να δώσει πραγµατική
λύση η προηγούµενη κυβέρνηση, είχε βρεθεί ένα καταπληκτικό
κόλπο: «Ετοιµάζουµε την αναλογιστική µελέτη, περιµένουµε την
αναλογιστική µελέτη».

Και για να έχουµε καλό ερώτηµα, τι ακριβώς περιµένουµε να
µας δώσει αυτή η αναλογιστική µελέτη; Δύο λεπτά, για να συ-
νεννοηθούµε, γιατί εγώ τα έχω τα νούµερα. Η αναλογιστική µε-
λέτη θα δώσει µε ακρίβεια γιατί προξενείται αυτή η ζηµία. Θα
µας πει δηλαδή ότι πήραν πολλά τα ροδάκινα και πήραν λίγα οι
κτηνοτρόφοι. Θα µας πει ότι σε εκείνη την περιοχή έχουµε πε-
ρισσότερες ζηµιές και στην άλλη λιγότερες.

Το πραγµατικό όµως ζήτηµα της ζηµιάς, αυτό το οποίο πρέπει
να αντιµετωπιστεί, ανεξαρτήτως του εξειδικευµένου τρόπου µε
τον οποίο θα αντιµετωπιστεί, πώς ακριβώς σκόπευαν να το αντι-
µετωπίσουν; Αυτό είναι που παίρνουµε. Αυτό είναι που έχω να
αντιµετωπίσω και αυτή τη λύση πρέπει να δώσω. Με αυτό θα πα-
λέψουµε. 

Και ξαναλέω ότι βεβαίως ποτέ δεν είπα ότι δεν θα έχει ρόλο ο
ΕΛΓΑ ως ένας δηµόσιος φορέας παροχής γεωργικών ασφαλί-
σεων. Είπα ότι χρειάζεται να εµπλέξουµε και την ιδιωτική ασφά-
λιση προκειµένου να δούµε τον ακριβή τρόπο µε τον οποίο θα
φτιάξουµε ένα συνολικότερο σύστηµα που θα ανταπεξέρχεται
στις προσδοκίες των παραγωγών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το αναλύσατε αυτό
επισταµένως.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και απ’ ό,τι κατά-
λαβα, κι εσείς προσυπογράφετε την έκκληση του κ. Κεγκέρογλου
να πάνε να κάνουν αιτήσεις. Ωραία.

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 326/16-12-2019 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Τσίπρα
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οικονοµική ενίσχυση
πληµµυροπαθών στην Κινέτα µε µέριµνα και για τις δευτερεύου-
σες κατοικίες». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θε-
όδωρος Λιβάνιος.

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζοντας τις αρµοδιότητές σας και χωρίς

επ’ ουδενί αυτό που θα πω να υποβαθµίζει την εκτίµηση στο πρό-
σωπό σας -είστε και από την ευρύτερη περιοχή άλλωστε της Δυ-
τικής Αττικής-, ελπίζω η απουσία του κ. Θεοδωρικάκου να µη
σηµατοδοτεί υποβάθµιση του θέµατος.

Μετά την καταιγίδα «Γηρυόνης» της 25ης Νοεµβρίου του 2019,
στην περιοχή της Κινέτας τουλάχιστον τρεις εκατοντάδες κατοι-
κιών υπέστησαν ανυπολόγιστες ζηµιές. Από τις παραπάνω κατοι-
κίες αρκετές είναι δευτερεύουσες και σε αρκετές περιπτώσεις
οι ιδιοκτήτες έχουν υποστεί ανεπανόρθωτη οικονοµική βλάβη,
όπως προσωπικά διαπίστωσα σε επανειληµµένες επισκέψεις µου
στην περιοχή. 

Για να µην επεκτείνοµαι αναλυτικά, υπάρχουν δύο διαφορετι-
κές υπουργικές αποφάσεις από την προηγούµενη κυβέρνηση. Η
µία είναι του Μαΐου του 2019. Με βάση, ακριβώς, την εµπειρία
που υπήρχε από πολλαπλές φυσικές καταστροφές που είναι πιο
συχνές σήµερα και οι οποίες απολήγουν συχνότερα σε κατα-
στροφές για ανθρώπους, περιουσίες και υποδοµές, η υπουργική
αυτή απόφαση κάλυπτε πάγιες ανάγκες αποζηµίωσης, το λεγό-
µενο «άµεσο βοήθηµα». 

Αλλά υπήρχε µια προηγούµενη υπουργική απόφαση του 2017,
η 4155/2017, η οποία προέβλεπε έκτακτη ενίσχυση πολύ µεγα-
λύτερου ύψους, στη συγκεκριµένη περίπτωση για οκτώ περιοχές
που υπέστησαν πολλαπλές πληµµύρες –διαφορετικοί δηλαδή
δήµοι σε κάθε περίπτωση- και συνεπώς, οι αποζηµιώσεις και οι
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αποκαταστάσεις που αφορούν στο ζήτηµα της Κινέτας σχετίζον-
ται και µε τις δύο αυτές υπουργικές αποφάσεις, δηλαδή την πά-
για κάλυψη αναγκών αποζηµίωσης, αλλά και την έκτακτη ενί-
σχυση. 

Στην Κινέτα που υπέστη το µέγιστο πλήγµα την 25η Νοεµβρίου
2019, όπως και κάθε άλλη ιδιαίτερη και εξαιρετική περίπτωση κα-
ταστροφής, ασφαλώς θα πρέπει να προβλεφθούν ειδικές απο-
ζηµιώσεις, όπως έγινε και µε την ΚΥΑ του 2017, µε την οποία
καλύφθηκαν οι δευτερεύουσες κατοικίες στη Μάνδρα Αττικής
και σε άλλες περιοχές. 

Συνεπώς, έχουµε δύο ερωτήµατα. Το δεύτερο είναι πότε θα
δοθούν οι αποζηµιώσεις και το πρώτο ερώτηµα συµπυκνώνει
ταυτόχρονα τρία ζητήµατα: Το πάγιο, ας το πούµε, βοήθηµα σε
περίπτωση φυσικών καταστροφών, την έκτακτη ενίσχυση που
υπάρχει µεγάλη ανάγκη λόγω της πολύ µεγάλης ζηµιάς και κα-
ταστροφής και κυρίως, το ζήτηµα της δευτερεύουσας κατοικίας. 

Είναι περίπου το 80% των κατοικιών δευτερεύουσες κατοικίες. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δηλαδή όταν λέµε

δευτερεύουσα, εννοούµε τα εξοχικά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ναι, αλλά είναι ιδιαίτερη περίπτωση,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Λι-

βάνιος.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Τσίπρα, επιτρέψτε µου να σας πω ότι προφα-

νώς η απουσία του Υπουργού δεν σηµαίνει υποβάθµιση του θέ-
µατος. Τουλάχιστον, αυτή η Κυβέρνηση, όσο καιρό παρακο-
λουθώ τη Βουλή, νοµίζω ότι είναι συνεπέστατη στα κοινοβουλευ-
τικά της καθήκοντα και ιδίως, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου.

Επί της ουσίας, αναφερθήκατε σε δύο υπουργικές αποφάσεις,
η πρώτη εκ των οποίων εκδόθηκε το 2017 και ήταν, αν δεν κάνω
λάθος, δέκα µέρες µετά τις καταστροφές και τις πληµµύρες στη
Μάνδρα, όπου έχασαν πάνω από είκοσι άνθρωποι τη ζωή τους
και η οποία υπουργική απόφαση, επειδή την εντοπίσατε, υπε-
γράφη από τον Υπουργό Υποδοµών και τον Υπουργό Οικονοµι-
κών.

Άρα, απευθύνετε ένα ερώτηµα στο Υπουργείο Εσωτερικών το
οποίο δεν έχει αρµοδιότητα. Και δεν έχει αρµοδιότητα, γιατί πα-
γίως αυτή η διαδικασία για τις δευτερεύουσες κατοικίες, όπως
έδειξε και η ιστορία του 2017, είναι αρµοδιότητα των δύο άλλων
Υπουργείων. Τότε την απόφαση την είχε υπογράψει ο κ. Σπίρ-
τζης, ως Υπουργός Υποδοµών και ο κ. Χουλιαράκης, ως Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών.

Ως προς το θέµα της Κινέτας, όσον αφορά στην πάγια διαδι-
κασία για τις πρώτες κατοικίες, πράγµατι, η απόφαση του Μαΐου
του 2019 που εξέδωσε το Υπουργείο Εξωτερικών είναι µια από-
φαση η οποία είναι προφανώς προς τη σωστή κατεύθυνση και η
οποία χρησιµοποιείται κατά κόρον για την καταγραφή ζηµιών
που έχουν υποστεί οικοσκευές.

Αυτή η διαδικασία τι λέει; Συγκροτείτε µια τριµελής επιτροπή,
επισκέπτεται, γίνεται η καταγραφή των ζηµιών και υπάρχει και
ένας µήνας προθεσµία από την ηµεροµηνία που γίνεται η φυσική
καταστροφή µέχρι να υποβληθούν οι αιτήσεις. Οι αιτήσεις αυτές
ολοκληρώνονται στο τέλος Δεκεµβρίου, νοµίζω στις 27 Δεκεµ-
βρίου που συµπληρώνεται ο µήνας µετά την καταστροφή και
µόλις ολοκληρωθεί, προφανώς θα προχωρήσουµε άµεσα και
στην αποκατάσταση και πληρωµή των δικαιούχων.

Μάλιστα, επιτρέψτε µου να σας πω ότι σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, προχωρούµε ένα βήµα
παραπέρα, στην ηλεκτρονικοποίηση της αίτησης για φυσικές κα-
ταστροφές, η οποία είναι πάρα πολύ σηµαντική, γιατί θα διευκο-
λύνει ακόµη περισσότερο τους πληγέντες.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, µου δίνετε την ευκαιρία να σας πω
και ένα πράγµα. Επειδή έχω ζήσει όλη την περιοχή και την ξέρω,
δυστυχώς µετά τη φωτιά του 2018, η οποία έγινε την ίδια µέρα
µε το τραγικό γεγονός στο Μάτι, δεν προχωρήσαµε όσο έπρεπε
τα έργα αποκατάστασης. Είναι γνωστό ότι όπου υπάρχει πυρκα-
γιά η ίδια περιοχή κινδυνεύει αµέσως µετά µε πληµµύρες. Λυπά-

µαι που το λέω, αλλά η ευθύνη που υπάρχει γι’ αυτό ήταν κυρίως
σε πρώτη φάση στην προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία δεν ξε-
κίνησε τα απαραίτητα έργα και αποτέλεσµα ήταν να συµβούν και
οι καταστροφές του Νοεµβρίου.

Αυτό, όµως, που πρέπει να γίνει, ανεξαρτήτως του ποιος φταί-
ει και ποιος δεν φταίει, είναι να λυθεί ένα θέµα προστασίας των
περιουσιών και των ζωών των ανθρώπων. Από ό,τι µε είχε ενηµε-
ρώσει και η Πολιτική Προστασία εκείνη την ηµέρα, ήταν εντελώς
οριακά να θρηνούσαµε και ανθρώπινες ζωές από την πληµµύρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσίπρα -για τα

Πρακτικά, κύριε Γεώργιε Τσίπρα, για να µην µπερδευόµαστε-
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, δεν απαντήσατε πότε θα δοθούν

αποζηµιώσεις. Είναι το πιο επείγον ζήτηµα και στο οποίο δεν
υπάρχει καµµία απολύτως απάντηση.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά στην ΚΥΑ του 2019, αυτή είναι από-
φαση του Υπουργού Εσωτερικών -σε εσάς απευθύνοµαι- και του
Υπουργού Οικονοµικών. Με βάση αυτήν την καταγραφή, έπεται
µετά και η έκτακτη ενίσχυση, που είναι πολύ µεγαλύτερου ύ-
ψους.

Υπάρχει µια επιστολή προς το «MegaraTV» που απεστάλη από
πληµµυροπαθείς της Κινέτας και στην οποία αναφέρονται τα
εξής: «Από τα πεντακόσια σπίτια που καταστράφηκαν, λιγότερο
από το 20% είναι µόνιµες κατοικίες, µε τη φορολογική έννοια,
καθώς τα περισσότερα ανήκουν σε κατοίκους των Μεγάρων και
κατοικούνται σχεδόν τις µισές µέρες του χρόνου. Ανήκουν στις
οικογένειές µας σπίτια που χαρακτηρίζονται ως δευτερεύουσες
κατοικίες και πιστέψτε µας, δεν καταστράφηκαν λιγότερο από
ό,τι οι κύριες ούτε µας επηρεάζει λιγότερο.

Τα σπίτια αυτά χρησιµοποιούνται όλον τον χρόνο από όλα τα
µέλη των οικογενειών µας και ενώ περιµένουµε από µέρα σε
µέρα την ανακοίνωση των αποζηµιώσεων που θα συµπεριλαµβά-
νει τις δευτερεύουσες κατοικίες, έχουν περάσει δύο εβδοµάδες
και δεν έχουµε ακούσει τίποτα απολύτως.

Μετά τις πυρκαγιές του 2018, η αντίδραση ήταν άµεση και κα-
θησυχαστική για όσους η περιουσία καταστράφηκε. Όµως, φέ-
τος δεν έχει συµβεί το ίδιο. Είναι λιγότερο τραγικό το σκηνικό;
Δεν έχει πολύ παιχτεί στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Δεν είµα-
στε υπολογίσιµη εκλογική δύναµη; Δείχνει µια στροφή της Κυ-
βέρνησης προς λιγότερο κοινωνικό κράτος;

Δεν µένω στα τελευταία. Προς απάντησή σας σε σχέση µε τις
προηγούµενες καταστροφές, βέβαια, είναι τα αντιπληµµυρικά
έργα που έγιναν µε ταχύτατους ρυθµούς στη Μάνδρα, αφού
θρηνήσαµε για πολλαπλή φορά τα τελευταία σαράντα χρόνια θύ-
µατα.

Εγώ ξαναθέτω δύο ερωτήµατα: το πότε -δεν µου απαντήσατε-
, εάν θα υπάρξει έκτακτη ενίσχυση και πότε θα δοθεί το άµεσο
βοήθηµα. Και επιτρέψτε µου να συµπληρώσω το εξής, γιατί
οφείλω να το αναφέρω. Στην τελευταία µου επίσκεψη, αφού είχε
κατατεθεί η ερώτηση, διαπίστωσα ότι υπάρχει µονάχα ένα εκ-
σκαφικό µηχάνηµα, µία τσάπα, για να καθαρίσει το ρέµα της
Πίκας. Το ρέµα της Πίκας έχει µπαζωθεί από την πρόσφατη
πληµµύρα και άρα σε ενδεχόµενη νέα καταιγίδα και πληµµύρα
τα καταστροφικά αποτελέσµατα µπορεί να είναι πολύ µεγαλύ-
τερα. Είναι ευθύνη και του Υπουργείου Εσωτερικών -καθώς είναι
ευθύνη κατ’ αρχήν της Περιφέρειας Αττικής- η άµεση αντιµετώ-
πιση του ζητήµατος, για να µην θρηνήσουµε πολύ µεγαλύτερες
καταστροφές, ίσως και ανθρώπινα θύµατα την επόµενη φορά. 

Τελευταίο που θα πω είναι το εξής. Η ευρύτερη περιοχή µετά
την καταστροφή της πυρκαγιάς την περσινή έχει προφανώς τε-
λείως άλλες αντιπληµµυρικές ανάγκες. Ακόµη και η Ολυµπία
Οδός κατασκευάστηκε µε άλλους τεχνικούς όρους, γιατί δεν
γνωρίζαµε ότι θα καεί το δάσος, το βουνό που βρισκόταν από
πάνω. Αυτό δεν αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών, λέω ότι όµως
υπάρχει επείγον στην όλη διαδικασία, όπως υπήρχε και στην πε-
ρίπτωση της Μάνδρας. Έχουµε δηλαδή µία σειρά προβληµάτων
που ήρθαν να προστεθούν σε πάγια προβλήµατα των κατοίκων
της Κινέτας, λόγω της ιδιαιτερότητας της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γίνεται γνωστό στο
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Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Γαλατινής και Γυµνασιακό
Παράρτηµα Εράτυρας Κοζάνης. 

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. Καλές γιορτές να περάσετε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Η απόφαση λοιπόν του Μαΐου 2019 τι λέει; Άρθρο 1: εγκρίνεται

η εφάπαξ χορήγηση επιδόµατος πρώτων βιοτικών αναγκών
ποσού 600 ευρώ σε κάθε νοικοκυριό του οποίου η κύρια κατοι-
κία…». Αυτή η απόφαση προχωράει κανονικά, κανονικότατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν έχουν αποζηµιωθεί όµως. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Άρθρο

5: η αίτηση υποβάλλεται µέχρι έναν µήνα µετά τη φυσική κατα-
στροφή. Δεν έχει κλείσει ακόµη µήνας. Όταν γίνονται ακόµη αι-
τήσεις πώς θα το κάνουµε, προληπτικά θα πάµε να τους προπλη-
ρώσουµε τους ανθρώπους; Θα προχωρήσουν οι αποζηµιώσεις.
Σας είπα ότι ήταν µία σωστή απόφαση, η οποία παγίως πλέον
προχωράει σε όλες τις περιπτώσεις φυσικών καταστροφών και
προφανώς µόλις γίνουν τα αιτήµατα, συγκεντρωτικά ο δήµος τα
στέλνει στο Υπουργείο Εσωτερικών και από τη ΣΑΕ 055 προχωρά
η αποζηµίωση και των πληγέντων. Άρα, στο κοµµάτι ιδίως που
αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών έχουν γίνει όλα τα σχετικά και
παρακολουθείται και το θέµα έτσι κι αλλιώς. 

Αναφερθήκατε στα αντιπληµµυρικά. Συµφωνούµε ότι πλέον
έχουν αλλάξει οι ανάγκες των αντιπληµµυρικών. Πρέπει άµεσα
να κινητοποιηθούν όλες οι σχετικές υπηρεσίες, για να γίνουν οι
αναπροσαρµογές που χρειάζονται. Είµαι σε θέση να γνωρίζω και
το είδα και εγώ ο ίδιος, η Περιφέρεια Αττικής είναι κοντά και προ-
χωράει και αυτή από την πλευρά της στην αποκατάσταση και
ιδίως στον καθαρισµό των ρεµάτων. Είµαστε σε συνεργασία και
µε τον Περιφερειάρχη Αττικής και µε τον Αντιπεριφερειάρχη Δυ-
τικής Αττικής, ώστε µε τη συνεργασία όλων να προχωρήσει και
η εκκαθάριση του ρέµατος από τα µπάζα, προκειµένου να απο-
φευχθεί παρόµοια καταστροφή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

επειδή εγώ είµαι υποχρεωµένος να ξεκαθαρίζω τις απαντήσεις -
είναι και αυτός ο ρόλος του Προεδρεύοντος- κατάλαβα ότι εί-
πατε στον κ. Τσίπρα ότι µόλις συµπληρωθεί η έννοια της παρα-
γράφου 5 της κοινής υπουργικής απόφασης, αµέσως το ποσόν
που λέει η παράγραφος 1 θα καταβληθεί.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ακρι-
βώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως είναι θέµα
ολίγων ηµερών προκειµένου να συµπληρωθεί η παράγραφος 5.
Και καλό είναι να πιέζουµε και λίγο, όπου υπάρχει ενδεχοµένως
καθυστέρηση -δεν το ξέρω-, τις περιφέρειες να τρέχουν λίγο τη
δουλειά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν καλύπτεται η δεύτερη κατοικία έτσι,
το 80%…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Είναι
αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και του Υπουργείου Οι-
κονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας είπε για το άλλο
ότι θα πρέπει να υποβάλετε ερώτηση σε έναν εκ των δύο άλλων
Υπουργών, είτε στον κ. Καραµανλή είτε στον κ. Σταϊκούρα, για
να πάρετε απάντηση για το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας.
Σας το είπε αυτό στην πρωτολογία του.

Φτάνουµε προς το τέλος. Ακολουθούν δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις, η τέταρτη µε αριθµό 330/17-12-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Υποχρέωση της πολιτείας η παράλληλη στήριξη των παι-
διών µε αναπηρία» και η δεύτερη µε αριθµό 328/17-12-2019 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων -θα απαντήσει η παρευ-
ρισκοµένη Υφυπουργός κ. Δόµνα Μιχαηλίδου-, µε θέµα: «Υπο-

χρέωση της πολιτείας η παράλληλη στήριξη των παιδιών µε ανα-
πηρία». 

Επειδή σ’ αυτές τις δύο ερωτήσεις το θέµα είναι το ίδιο ακρι-
βώς και αφορά την υποχρέωση της πολιτείας για την παράλληλη
στήριξη των παιδιών µε αναπηρία, κατόπιν συµφωνίας µε τον κ.
Κεγκέρογλου θα συζητηθούν από κοινού.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά µε
ανοχή, γιατί η ανάπτυξη είναι περίπου η ίδια.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ανάγκη, λοιπόν, να προσαρµοστεί και ο Κανονισµός,

όταν µία ερώτηση απευθύνεται σε δύο Υπουργεία.
Ας έρθουµε, λοιπόν, στο θέµα. Αφορά την παράλληλη στήριξη

όχι στην τυπική εκπαίδευση, στο νηπιαγωγείο, στο δηµοτικό, στο
γυµνάσιο, όπου έχει ρυθµιστεί από την πολιτεία εδώ και χρόνια
και η οποία µε τις διαδικασίες που προβλέπονται υλοποιείται –
βεβαίως υπάρχουν κενά και εκεί, αλλά αυτό είναι ένα άλλο θέµα-
αλλά αφορά την παράλληλη στήριξη στη στοιχειώδη εκπαίδευση
και στους παιδικούς και βρεφονηπιακούς σταθµούς.

Στην ουσία αφορά και το Υπουργείο Παιδείας, διότι τα τελευ-
ταία χρόνια κάποιοι παιδικοί σταθµοί λειτουργούν στο πλαίσιο
της υποχρεωτικής εκπαίδευσης από τα τέσσερα και στο πλαίσιο
της εκπαίδευσης σε ορισµένους δήµους. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό το οποίο συνέβη µε τον πρόσφατο
ν.4647/2019, ο οποίος ήταν ο γνωστός νόµος µε τις πολλές τρο-
πολογίες που έγιναν νοµοσχέδιο, ήταν, δυστυχώς, αρνητικό. Ει-
σηγήθηκε το Υπουργείο Εσωτερικών τη δυνατότητα να υπάρχει
συνοδός-υποστηριχτής, δηλαδή παράλληλη στήριξη σε ένα παιδί
µε αναπηρία που είναι σε έναν παιδικό σταθµό, µε έξοδα του γο-
νιού. Από πρώτη άποψη φαίνεται ως θετικό, γιατί δίνει το δικαίω-
µα σε µία οικογένεια να βάλει έναν δάσκαλο, έναν βοηθό-συνοδό
και να στηρίζει το παιδί µε αναπηρία. Θα µπορούσε να πει κανείς
ότι είναι δικαίωµα το οποίο ικανοποιείται.

Όµως, έχει και µία άλλη οπτική. Δυστυχώς, επειδή δεν έχει
υπάρξει ισχυρή θεσµική λειτουργία της παράλληλης στήριξης,
αυτό είναι ιδιωτικοποίηση, δηλαδή µεταφορά βαρών –για να µη
χρησιµοποιώ τη λέξη «ιδιωτικοποίηση» γιατί έχει πολλές έννοιες-
στην οικογένεια του παιδιού µε αναπηρία. Γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά ότι όπου υπάρχουν ΚΔΑΠ παιδιών µε αναπηρία µε
βάση το σχετικό πρόγραµµα, δίδεται αυτή η δυνατότητα στήρι-
ξης των παιδιών. Γνωρίζουµε ότι στα νηπιαγωγεία, στα δηµοτικά,
υπάρχει αυτή η στήριξη. Θα πρέπει, λοιπόν και στο συγκεκριµένο
θέµα να αποσύρετε αυτή τη διάταξη όπως έχει εισαχθεί.

Αυτή τη διάταξη την ψηφίσαµε κι εµείς, κύριε Πρόεδρε και
θέλω να το πω εκ προοιµίου, διότι η fast track διαδικασία µε την
οποία ήρθε, δεν µας έδωσε τη δυνατότητα ούτε καν να συνεν-
νοηθούµε µε την ΠΟΣΓΚΑΜΕΑ, για παράδειγµα, που είναι το γο-
νεϊκό κίνηµα των παιδιών µε αναπηρία, για να δούµε το θέµα
περαιτέρω. Σε δεύτερη ανάγνωση η οποία έγινε µετά την ψή-
φιση, αφού δεν έγινε µε την κατεπείγουσα διαδικασία µε την
οποία προβλέφθηκε, είδαµε ότι αυτό ήταν ένα λάθος.

Θέλουµε, λοιπόν, να αποσυρθεί αυτή η διάταξη και να θεσπι-
στεί η υποχρέωση της πολιτείας για παράλληλης στήριξη και σε
δηµόσιο και σε ιδιωτικό σταθµό και σε σταθµό ο οποίος θα είναι
στη δηµοτική εκπαίδευση –είναι τρεις οι κατηγορίες- εφόσον το
παιδί µε αναπηρία είναι πιστοποιηµένο βεβαίως από το ΚΕΠΑ,
για να µπορέσουµε να δώσουµε την ουσία της συνταγµατικής
επιταγής για ίσα δικαιώµατα, αλλά κυρίως για να υλοποιήσουµε
στην πράξη τη διεθνή σύµβαση για τα άτοµα µε αναπηρία, την
οποία έχει κυρώσει η ελληνική Βουλή και από την οποία πηγάζει
αυτή η υποχρέωσή µας να στηρίζουµε ιδιαίτερα τα παιδιά µε
αναπηρία.

Κύριε Πρόεδρε, απηύθυνα την ερώτηση και προς τους δύο
Υπουργούς, διότι είναι στην αρµοδιότητά τους. Παρ’ ότι η ρύθ-
µιση φαίνεται να αφορά µόνο τους δηµοτικούς παιδικούς σταθ-
µούς, είναι συνολικό θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, ξεκινάµε

µε τον κ. Λιβάνιο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Κεγκέρογλου, γνωρίζοντας και την προσωπική σας ευαισθησία
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σ’ αυτό το ζήτηµα, θεωρώ ότι πρόκειται περί µίας –για να το πω
κοµψά- παρεξήγησης. 

Εµείς τι ήρθαµε και νοµοθετήσαµε; Μας είχε έρθει ένα αίτηµα
από µία σειρά δηµάρχων που φιλοξενούν παιδιά που χρήζουν ει-
δικής φροντίδας σε δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς. 

Το πρόβληµα ποιο είναι; Αυτά τα παιδιά συνήθως συνοδεύον-
ται από κάποιο άτοµο της εµπιστοσύνης της οικογένειας, από
κάποιο άτοµο που είναι εξοικειωµένο το παιδί, το οποίο, όµως,
τουλάχιστον τον χρόνο που συζητάµε, τον Δεκέµβριο, δεν υπήρ-
χε η δυνατότητα να είναι µαζί µε το παιδί και να το φροντίζει στις
αυξηµένες ανάγκες που έχει.

Αυτό, λοιπόν, για να λυθεί -αν θέλετε- πυροσβεστικά για το
τρέχον έτος, γιατί αυτό προφανώς δεν έχει γίνει τα τελευταία
χρόνια, θέλαµε να περάσουµε µια διάταξη η οποία δίνει τη δυ-
νατότητα να παρίσταται ο συνοδός τον οποίον επιλέγει η οικο-
γένεια και φροντίζει το παιδί. Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να
είναι µέσα και στην αίθουσα και να προσπαθεί να τον βοηθήσει,
ώστε να είναι καλύτερη η ζωή και για τα υπόλοιπα παιδιά που φι-
λοξενούνται στους παιδικούς σταθµούς, αλλά και για το παιδί
που χρήζει ειδικής φροντίδας. Προφανώς, δεν µιλάµε ούτε για
ιδιωτικοποίηση ούτε για µεταφορά βάρους.

Αυτό που πρέπει να δούµε και σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Εργασίας και την παριστάµενη Υπουργό, την κ. Μιχαηλίδου, είναι
τον τρόπο ώστε αυτό να επιλυθεί µε ένα συµπληρωµατικό vou-
cher, ώστε να καλύπτεται αυτή η ανάγκη. Προσλήψεις δεν µπο-
ρούσαµε να κάνουµε σε τέτοιες περιπτώσεις µέσα στη σχολική
χρονιά. Ο προγραµµατισµός έχει γίνει και το ξέρετε καλύτερα
από εµένα.

Αυτό που κάναµε ήταν να δώσουµε µια δυνατότητα -αν θέλετε
πυροσβεστικά, µεσοβέζικα- ώστε να είναι οµαλή η διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν είπατε «τρέχον
έτος», εννοείτε τρέχον σχολικό έτος;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ναι, το
τρέχον σχολικό έτος, δηλαδή 2019-2020.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ήρθε αυτή η διάταξη στο κατεπείγον νοµο-
σχέδιο, προκειµένου να µην χάσουν περισσότερο χρόνο από τη
σχολική χρονιά, γιατί η επόµενη νοµοθετική διαδικασία, τουλά-
χιστον από το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως σχεδιάζεται, είναι
γύρω στα µέσα προς τα τέλη Ιανουαρίου. Άρα αυτή ήταν η ουσία
της διάταξης. Αυτό κάναµε. 

Αν θέλετε ήταν και ένα αίτηµα αρκετών δηµάρχων και στελε-
χών των παιδικών σταθµών, κάποιοι εκ των οποίων ήταν από την
Περιφέρεια της Κρήτης και οι οποίοι αντιµετώπιζαν αυτό το πρό-
βληµα. Προφανώς το Υπουργείο έδειξε την ευαισθησία και τα
αντανακλαστικά να ικανοποιήσει αυτό το αίτηµα, παρόλο που δεν
ήταν ούτε η ολοκληρωµένη ούτε η τέλεια λύση, προφανώς για
τους λόγους που σας εξήγησα νωρίτερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

η Υφυπουργός κ. Μιχαηλίδου.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ.
Κύριε Κεγκέρογλου, να σας πω µε ειλικρίνεια ότι πλέον εβδο-

µαδιαία περιµένω το ραντεβού µας στο Κοινοβούλιο, µιας και
είστε τροµερά συνεπής ως προς την άσκηση του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου.

Όπως είπε και ο Υπουργός, η διάταξη αυτή είναι αποτέλεσµα
ουσιαστικής διαβούλευσης µε κάποιους δήµους και ιδιοκτήτες
ιδιωτικών βρεφονηπιακών σταθµών, η οποία έρχεται καθαρά επι-
κουρικά και όχι για να µεταφέρει βάρη από τον δηµόσιο στον
ιδιωτικό τοµέα.

Το άρθρο αυτό του ν.4647 σε καµµία περίπτωση δεν δείχνει
την πρόθεση της πολιτείας να απεµπλακεί και να απεµπολήσει
την ουσιαστική της δέσµευση και υποχρέωση να βοηθά παιδιά
και οικογένειες µε αναπηρία ως προς τις δηµιουργικές τους δρα-
στηριότητες. Η στήριξη των οικογενειών µε παιδιά µε ειδικές
ανάγκες αποτελεί µεγάλη προτεραιότητα της Κυβέρνησης του
δικού µου Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και
βέβαια του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτό φάνηκε µε µια σειρά
µέτρων που ήδη έχουµε πάρει.

Τα µέτρα αυτά δεν τα πήραµε µόνο λόγω της κύρωσης της

συµβάσεως των Ηνωµένων Εθνών που έχει γίνει τόσα χρόνια
τώρα. Τα µέτρα αυτά -και µιλάω πολύ συγκεκριµένα και για το
κοινωνικό µέρισµα, το οποίο δίνουµε πολύ συγκεκριµένα και
πολύ στοχευµένα και απαντώντας στην ερώτησή σας την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, χωρίς εισοδηµατικά και ηλικιακά κριτήρια
σε οικογένειες µε µέλη που έχουν αναπηρία, αλλά και την εξαί-
ρεση οικογενειών µε µέλη µε αναπηρία από την εισφορά αλλη-
λεγγύης- είναι δύο πολύ συγκεκριµένα µέτρα τα οποία πήραµε,
ακριβώς για να εξυπηρετήσουµε την κατεύθυνση αυτήν και
επειδή πιστεύουµε πολύ σε αυτό.

Πιο συγκεκριµένα, ως προς τις πολιτικές του Υπουργείου Ερ-
γασίας, είναι πολιτικές που έχει σχεδιάσει και υλοποιήσει -και
αναφερθήκατε σε αυτές- για τη δηµιουργική απασχόληση των
παιδιών. Εκεί πέρα υπάρχουν δύο ρυθµιστικά πλαίσια: Το ένα
είναι αυτό των Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης παιδιών µε
αναπηρία, δηλαδή τα ΚΔΑΠ-ΜΕΑ τα οποία σε πάρα πολλούς δή-
µους λειτουργούν και το δεύτερο είναι το ρυθµιστικό πλαίσιο το
οποίο προβλέπει τη δυνατότητα ίδρυσης και λειτουργίας βρεφο-
νηπιακών σταθµών ολοκληρωµένης φροντίδας, τα λεγόµενα
ΒΣΟΦ, από δηµοτικές επιχειρήσεις του άρθρου Δηµοτικές Επι-
χειρήσεις, Ενώσεις Δηµοτικών Επιχειρήσεων και Φορείς Ιδιωτι-
κού Δικαίου µη Κερδοσκοπικού Χαρακτήρα.

Εκεί πέρα είµαστε σε συζήτηση µε τον αρµόδιο Υπουργό, για
να δούµε τι παραπάνω κίνητρα µπορούµε να δώσουµε. Όµως,
µέχρι τότε αυτό που έχουµε να πούµε είναι ότι σε καµία των πε-
ριπτώσεων δεν ήρθε αυτή η διάταξη να αναπληρώσει τον ρόλο
του δηµοσίου, αλλά ήρθε επικουρικά, για να δώσει για κάποιο
διάστηµα τη δυνατότητα σε οικογένειες να παίρνουν τον δικό
τους προσωπικό βοηθό, αίτηµα το οποίο προήρθε από δήµους
και από την κοινωνία των πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω ότι οι απαν-

τήσεις συµπίπτουν περίπου στο σκεπτικό του κ. Κεγκέρογλου.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, έψεξα τον ίδιο µου τον εαυτό, που στο πλαίσιο του

κατεπείγοντος, µε το οποίο δεν είχα συµφωνήσει βεβαίως, δεν
είδα την ουσία αυτής της διάταξης από την αρχή. 

Κοιτάξτε, έχει πολλές παρενέργειες αυτή η διάταξη. Ενώ εξαρ-
χής, από πρώτη µατιά, φαίνεται διευκολυντική για τις οικογένειες
που έχουν ένα παιδί µε αναπηρία, που πρέπει να πάει στον παι-
δικό σταθµό, έχει πολλές παρενέργειες. Δεν είναι µόνο το οικο-
νοµικό.

Το άτοµο που θα βρεθεί µέσα σ’ έναν παιδικό σταθµό, για να
υποστηρίξει ένα παιδί µε αναπηρία, πρέπει κατ’ αρχάς να έχει πι-
στοποίηση ειδικής αγωγής. Άρα πώς µπορεί να είναι µόνο της
εµπιστοσύνης και του περιβάλλοντος της οικογένειας; Πρέπει να
έχει και την πιστοποίηση. Το λέω αυτό µόνο ενδεικτικά, για να
δούµε ότι πρέπει να µπουν κανόνες. Είναι οι ίδιοι κανόνες που
ισχύουν για τη δηµοτική εκπαίδευση, για το νηπιαγωγείο δηλαδή
και το δηµοτικό.

Εγώ τι προτείνω; Διότι θα παρατηρήσατε, κύριε Πρόεδρε, και
από τις τρεις ερωτήσεις σήµερα αλλά και κάθε µέρα ότι εµείς
ελέγχουµε την Κυβέρνηση, αλλά ταυτόχρονα κάνουµε και δηµι-
ουργική αντιπολίτευση προτείνοντας πράγµατα. Δεν ρωτώ µόνο,
προτείνω κιόλας. 

Μπορούν τα δύο Υπουργεία, σε συνεργασία και µε το Παι-
δείας, άµεσα, µε βάση µια εξουσιοδοτική διάταξη, εάν δεν υπάρ-
χει, οι τρεις σας να δείτε συγκεκριµένους κανόνες. 

Το voucher είναι ένας απλός, απλούστατος τρόπος, που εί-
πατε, κύριε Λιβάνιε, προκειµένου να υπάρχει η παράλληλη στή-
ριξη µε πιστοποιηµένο άτοµο, που θα είναι, εάν θέλετε, και της
επιλογής της οικογένειας ή του αρµοδίου οργάνου, αλλά πιστο-
ποιηµένο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Πρέπει
να είναι της οικογένειας έτσι και αλλιώς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ταυτόχρονα, όµως, πιστοποι-
ηµένο από το αρµόδιο όργανο, ότι είναι δηλαδή για την ειδική
αγωγή. Αυτό µπορείτε να το δείτε άµεσα, πιστεύω, και στα µέσα
της χρονιάς, προκειµένου να δώσουµε τη δυνατότητα και σε
άλλα παιδιά να ενταχθούν.

8088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεν χρειάζεται να είναι ο σταθµός ειδικός για παιδιά µε ανα-
πηρία. Μπορεί και στον γενικό παιδικό σταθµό, µε µια αναµόρ-
φωση πιθανόν του θεσµικού πλαισίου σ’ αυτό το σηµείο, να µπο-
ρεί να λειτουργήσει και ως ολοκληρωµένης παροχής φροντίδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εξαρτάται από το
είδος της αναπηρίας. Μιλάει ο γιατρός τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πάντα εξαρτάται και γι’ αυτό
λέω ότι ο ειδικός πρέπει να υπάρχει. Βέβαια, στη δηµοτική εκ-
παίδευση λειτουργεί και το κέντρο διάγνωσης, που µιλά για την
ανάγκη να υπάρχει ή όχι. Εάν δεν κρίνεται ανάγκη να υπάρχει,
φαίνεται από τα ποσοστά αναπηρίας και από τη γνωµάτευση του
κέντρου διάγνωσης, το οποίο λειτουργεί σε κάθε νοµό, σε κάθε
περιφερειακή ενότητα, µε βάση τη δηµοτική εκπαίδευση.

Άρα, λοιπόν, και εµείς την ψηφίσαµε, όπως σας είπα, προφα-
νώς καλή τη πίστη για το ότι διευκολύνουµε τα πράγµατα, αλλά
πρέπει άµεσα να κάνετε έναν διάλογο µε την ΠΟΣΓΚΑΜΕΑ, που
είναι ο πιο αρµόδιος φορέας, αλλά και τους άλλους επιστηµονι-
κούς φορείς που είναι κοντά στα Υπουργεία, για να δούµε πώς
ακριβώς µια κοινή υπουργική απόφαση -από κοινού τα Υπουρ-
γεία Παιδείας, Εργασίας και Εσωτερικών- πρέπει να προσδιορί-
σει την παράλληλη στήριξη στους παιδικούς και βρεφονηπιακούς
σταθµούς. Αυτό σας ζητώ και σ’ αυτό θέλω να δεσµευτείτε ότι
άµεσα θα προχωρήσετε σ’ αυτή τη συνεργασία, για να δίνουµε
λύσεις. Ο ρόλος µας εδώ είναι να σας ελέγχουµε, να σας προ-
τείνουµε και να βοηθάµε στο να δοθούν λύσεις σε προβλήµατα
της κοινωνίας. Αυτό κάνουµε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο
στους δύο Υφυπουργούς, θα σας πω τι κατάλαβα εγώ, για να τα
λάβετε υπ’ όψιν σας στην απάντησή σας.

Πρώτον, κατάλαβα ότι αυτό που ψηφίστηκε είναι µια προσω-
ρινή λύση για τους λόγους που είπατε. Δεύτερον, στις λεπτοµέ-
ρειες, που πολλές ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου, εκεί βρίσκεται η
οριστική επίλυση.

Εγώ λοιπόν θα σας πρότεινα, στα δύο Υπουργεία, κατ’ αρχήν
να πάρετε εσείς την πρωτοβουλία, αφού έχετε έτοιµο ένα προ-
σχέδιο, να καλέσετε τους εκπροσώπους από όλα τα κόµµατα,
έναν εκπρόσωπο από κάθε κόµµα, να το παρουσιάσετε, να κα-
ταλήξετε και µετά να φωνάξετε και τους φορείς, που είπε ο κ.
Κεγκέρογλου, και να παρουσιάσετε την πρόταση αυτή ως κοινή
πρόταση. Εγώ πιστεύω ότι θα είναι κοινή ή µεγάλης πλειοψη-
φίας. Και µέσα στο τρέχον σχολικό έτος να έχει λήξει οριστικά
το θέµα. 

Κύριε Λιβάνιε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αµφιβάλλω, κύριε Κεγκέρογλου, ούτε για την καλή πίστη

της ερώτησής σας ούτε για τον τρόπο που προσπαθείτε να συµ-
βάλλετε θετικά στην επίλυση προβληµάτων, τα οποία άλλωστε
τα ξέρετε, έχοντας θητεύσει και στο Υπουργείο Εργασίας προ-
σωπικά ο ίδιος. Δεν έχω να πω πολλά. Στόχος είναι το νέο σχο-
λικό έτος να έχουµε λυµένο ένα πρόβληµα, το οποίο ήταν
χρονίζον και ήταν ένα πρόβληµα το οποίο δυσκόλευε τη ζωή και
των οικογενειών, αλλά δυσκόλευε και το προσωπικό των παιδι-
κών σταθµών, οι οποίοι δεν είχαν την ιδιαίτερη γνώση και εξοι-
κείωση να χειριστούν κάποιες τέτοιες ειδικές περιπτώσεις. Το
ενδιαφέρον µας και ως Κυβέρνηση είναι µεγάλο, είναι πραγµα-
τικά ζωηρό και αληθινό, και προφανώς θα κάνουµε µια διαβού-
λευση άµεσα, ενόψει και της κατάρτισης και του σχεδιασµού στο
πρόγραµµα και του “voucher” για τη νέα σχολική χρονιά -καλώς
ή κακώς είναι έξι µήνες, επτά µήνες πλέον, δεν είναι πάρα πολύ
µεγάλος ο χρόνος- προκειµένου να λυθεί και οριστικά αυτό το
πρόβληµα. Υπάρχουν και θεσµοθετηµένοι φορείς, οι οποίοι προ-
φανώς έχουν και το προσωπικό ενδιαφέρον από τα µέλη τους
αλλά και την τεχνογνωσία για να συµβάλουν σε µια οριστική

λύση. 
Ευχαριστώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

ξέχασα να ευχηθώ, επειδή είναι η τελευταία τοποθέτησή µου για
το έτος στη Βουλή, καλές γιορτές σε όλον τον κόσµο και κυρίως
να έχουµε ένα ειρηνικό νέο έτος, που µας αφορά και ιδιαίτερα
ως χώρα.

Κυρία Υπουργέ, δείτε ξανά το θέµα µε τα άτοµα µε αναπηρία
στο κοινωνικό µέρισµα, διότι έχουµε πολλές διαµαρτυρίες -δεν
το έχω διαπιστώσει ο ίδιος- αλλά έχουµε πολλές διαµαρτυρίες
ότι έχει µπει εισοδηµατικό όριο και εξ αυτού βγαίνουν εκτός µε-
ρίσµατος. Δείτε το, δεν το έχω διαπιστώσει. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μιχαηλίδου,
έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν είναι αληθές αυτό για το εισοδηµατικό όριο. Υπήρχαν κά-
ποια τεχνικά προβλήµατα στην πλατφόρµα χτες, που ήταν πρώτη
κιόλας µέρα νοµίζω. Έχουµε τη διασφάλιση από το Υπουργείο
Οικονοµικών αλλά και από την ΗΔΙΚΑ ότι αυτό το πράγµα θα ρο-
λάρει και θα τρέξει.

Όπως είπε και ο Υπουργός πριν -και για να γυρίσω την κου-
βέντα στη διάταξη του 4647- το µέτρο αυτό ήρθε, αν θέλετε, σχε-
δόν πυροσβεστικά. Γιατί; Για να διασφαλίσουµε ότι την τρέχουσα
σχολική χρονιά δεν θα µείνουνε παιδιά, και δη παιδιά µε αναπη-
ρία, στο σπίτι τους, µην µπορώντας να πάνε σε βρεφονηπιακούς
σταθµούς, µιας και ο νόµος και το ρυθµιστικό πλαίσιο δεν αφήνει
την παρουσία τους άνευ κάποιου προσωπικού βοηθού. Οπότε τι
κάνουµε; Η πρότασή σας είναι σίγουρα στη σωστή κατεύθυνση.
Εγώ χθες είχα πάλι µια συνάντηση µε την ΠΟΣΓΚΑΜΕΑ. Αυτό
που µπορούµε να βάλουµε στο τραπέζι, στην επόµενη συνάν-
τησή µας µαζί τους, είναι πώς διασφαλίζουµε ότι όταν δεν υπάρ-
χει κάποιο ΚΔΑΠ-ΜΕΑ και υπάρχει µια οικογένεια η οποία θέλει
να στείλει και βέβαια θέλουµε το παιδί να µην είναι στο σπίτι, θέ-
λουµε το παιδί να µπορεί να κοινωνικοποιηθεί και όταν, όπως
σωστά λέει και ο Πρόεδρος, ο βαθµός αναπηρίας δεν είναι απα-
γορευτικός, να µπορεί να πάει σε έναν βρεφονηπιακό σταθµό, ο
οποίος έχει συµβατική υποδοµή, να µπορεί µε ένα προσωπικό
βοηθό της επιλογής της ίδιας οικογένειας αλλά και πιστοποι-
ηµένο µε µια εγκύκλιο, στην οποία θα είµαστε, όπως και θέλουµε
να είµαστε, σε συζήτηση µε τον αρµόδιο φορέα και όπως σωστά
είπατε ο αρµόδιος φορέας είναι η Πανελλήνια Οµοσπονδία Γο-
νέων Παιδιών µε Αναπηρία, να δούµε πώς θα προβούµε σε αυτό
το στάδιο. 

Όµως -και νοµίζω ότι εκεί όλοι συµφωνούµε- η διάταξη αυτή
ήταν απαραίτητη, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε ότι τη σχολική
αυτή χρονιά τα παιδιά θα µπορούν να πάνε σε κάποιο βρεφονη-
πιακό σταθµό και να µην µείνουν σπίτι τους.

Θα ευχηθώ κι εγώ καλές γιορτές. Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Επειδή και εµένα θα µε δείτε πια στις 7 Ιανουαρίου, θα ήθελα

να ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και καλή Πρωτοχρονιά στους ερ-
γαζόµενους της Βουλής, τους συναδέλφους µου Βουλευτές,
τους κοινοβουλευτικούς συντάκτες και τα παιδιά της ΕΛ.ΑΣ. που
µας προσέχουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.35’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 20 Δεκεµβρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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